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”Fără o descentralizare reală 
a sistemului de administraţie 
publică, fără demolarea vertica-
lei puterii, fără o administraţie 
locală independentă de factorul 
politic, Republica Moldova va 
bate pasul pe loc în efortul de 
reformare și raliere la standar-
dele europene!”- este mesajul 
consolidat al sutelor de primari 
de Ziua Autonomiei Locale, 
marcată pe 1 februarie. Decla-
rată ofi cial în 2012, această zi e 
un prilej de a face unele tota-
luri și concluzii privind situaţia 
în ceea ce privește derularea 
reformelor în APL. În cadrul 
Adunării Generale a Congresu-
lui Autorităţilor Locale (CALM, 
sute de edili și-au exprimat 
îngrijorarea privind trenarea 
și chiar stoparea mai multor 
iniţiative care ar contribui la 
fortifi carea guvernării locale și, 
implicit, la dezvoltarea locali-
tăţilor. Aceștia au menţionat 
că, dacă nu se iau măsuri rapi-
de, reforma de descentralizare 
ar putea fi  compromisă defi ni-
tiv. Astfel, pentru soluţionarea 
problemelor cu care se confrun-
tă localităţile și ţara, în gene-
ral, e nevoie de descentralizare 
şi asigurarea autonomiei locale, 
inclusiv în gestionarea resurse-
lor fi nanciare şi umane.

CALM BATE ALARMA: 
”REVOLUŢIA LOCALĂ” PRO-
MISĂ SE ANULEAZĂ? PRI-
MARII AVERTIZEAZĂ DESPRE 
ÎNCERCĂRILE DE A PĂSTRA 
CARACTERUL CENTRALIZAT 
ȘI NETRANSPARENT AL 
FONDULUI RUTIER!

Adunarea generală a CALM a coincis cu două 
evenimente foarte importante pentru toţi repre-
zentanţii APL. Primul eveniment este legat de 
faptul că aproximativ cinci ani în urmă, în con-
diţiile unei societăţi extrem de divizate pe diferite 
criterii, a fost fondat Congresul Autorităţilor Lo-
cale din Moldova. Organizaţia pe care am onoarea 
s-o reprezint a reușit să unească marea majori-
tate a autorităţilor locale din Republica Moldova, 
indiferent de opţiunile sale politice, apartenenţa 
ideologică, etnică etc. Această organizaţie, 
fi ind formată după principiile neafi lierii 
politice și guvernamentale, pe care le-a 
urmat cu stricteţe, precum și prin acţiu-
nile sale concrete, a câștigat încrederea 
majorităţii APL, devenind forţa și vocea 
principală a guvernării locale din Repu-
blica Moldova atât pe plan intern, cât și 
internaţional! Credem că, aleșii locali, prin in-
termediul CALM și prin exemplul său, au demon-
strat că și în Republica Moldova este posibil un 
consens între diferite forţe politice, atunci când 
interesele vitale ale cetăţenilor și cele naţionale 
ale ţării prevalează asupra unor ambiţii și inte-
rese de partid sau de grup. Iar aceste interese ge-
nerale sunt: descentralizarea, autonomia și dez-
voltarea locală, nevoile și cerinţele comunităţilor 
locale.

Un alt eveniment important a fost reprezen-
tat de sărbătoarea profesională a tuturor celor 
care activează în domeniul administraţiei publice 
locale - Ziua Autonomiei Locale și a Lucrătoru-
lui din APL, instituită la iniţiativa CALM, printr-o 
Hotărâre de Guvern, la 8 februarie 2012 și care se 
sărbătorește, începând cu 1 februarie 2013. Ace-
astă zi a fost aleasă, deoarece 18 ani în urmă, la 

data de 1 februarie 1998, în Republica Moldova a 
intrat în vigoare Carta Europeană a Autonomiei 
Locale. Este vorba despre un document funda-
mental și extrem de important pentru prezentul 
și viitorul descentralizării și autonomiei locale 
din Republica Moldova, deoarece conţine toa-
te principiile și normele de bază, pe care se în-
temeiază o guvernare locală modernă, dar care, 
chiar dacă au trecut aproape 20 de ani de la in-
trarea în vigoare a acestui act normativ, încă nu 
este înţeles și respectat în modul corespunzător 
în Republica Moldova. Credem simbolic fap-
tul că prima aniversare a Zilei Autono-
miei Locale din Republica Moldova, care 
a avut loc la 1 februarie 2013, majorita-
tea comunităţilor locale din Republica 
Moldova au sărbătorit-o în Piaţa Marii 
Adunări Naţionale, cerând respect, des-
centralizare, autonomie locală și reforme 
reale! Anume atunci, credem că s-a văzut că în 
Republica Moldova a apărut o guvernare locală, 
care știe ce vrea, care are demnitate și că ea me-
rită respect! Cel puţin deoarece este unica autori-
tate publică aleasă direct și în care deja de zeci de 
ani, cetăţenii au cea mai mare încredere, alături 
de biserică! 

Am dori ca, folosind această oportunitate ex-
traordinară și prezenţă alături de autorităţile lo-
cale a Dlui Prim-ministru, membrilor Guvernului 
și Parlamentului, corpului diplomatic și partene-
rilor de dezvoltare a Republicii Moldova, societăţii 
civile și altor actori interesaţi, să trecem direct la 
discutarea unor problemele fundamentale și ac-
tuale care ne frământă pe noi toţi, cei din APL, 

DE ZIUA AUTONOMIEI LOCALE, PRIMARII NU AU AVUT MOTIVE DE SĂRBĂTOARE: 
EDILII BAT ALARMA ȘI CER MĂSURI CONCRETE DE FORTIFICARE A GUVERNĂRII LOCALE!

INIŢIATIVĂ REVOLUŢIONARĂ INIŢIATIVĂ REVOLUŢIONARĂ 
INTERMEDIATĂ DE CALM: INTERMEDIATĂ DE CALM: 
ROMÂNIA VA LANSA PROIECTE 
PENTRU DEZVOLTAREA 
ORAȘELOR ȘI SATELOR 
DIN REPUBLICA MOLDOVA!

Demersurile Congresului Auto-
rităţilor Locale din Moldova 
(CALM) dau roade! În urma mai 
multor intervenţii privind necesi-
tatea aprofundării relaţiilor dintre 
localităţile de pe cele două maluri 
ale Prutului, inclusiv prin deru-
larea unor proiecte cu fi nanţare 
din România, Bucureştiul a luat 
decizia de a privilegia oraşele şi 
comunele din Republica Moldova 
care au înfrăţiri cu localităţi din 
România. Declaraţia a fost făcută 
de premierul român Dacian Cioloş, 
la Adunarea Generală a Asociaţiei 
Comunelor din România. La întru-
nire a participat o delegaţie repre-
zentativă a Congresului Autorităţi-
lor Locale (CALM).

Prim-ministrul României, Da-
cian Cioloş: ”Vrem să privilegiem 
acele comune sau oraşe din RM 
care au înfrăţiri cu localităţi 
din România. În afara relaţiilor 
la nivelul celor două Guverne, ne 
dorim să stimulăm cooperarea 
la nivel local între România şi 
Republica Moldova.”

MMIISSĂĂ SSEE ANNUULEEAAZZĂĂ? PPRI
MARII AVERTIZEAZĂ DESPRE 
ÎNCERCĂRILE DE A PĂSTRA 
CARACTERUL CENTRALIZAT 
ȘI NETRANSPARENT AL 
FFFFFOOOOOONNNNNDDDDDUUUUUULLLLLLUUUUUUIIIIII  RRRRRRUUUUUUTTTTTTIIIIIIEEEEEERRRRRR!!!!!!
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și care, în opinia noastră, împiedică cu ade-
vărat avansarea Republicii Moldova pe dire-
cţia dezvoltării și modernizării efective. Deși 
probleme sunt foarte multe, totuși am dori 
să ne oprim doar le câteva din cele, pe care 
le consider mai generale și mai importante. 

1. PRIMA ȘI UNA DIN 
PRINCIPALELE LACUNE 

DE ORDIN STRATEGIC 
ȘI CONCEPTUAL AL 
GUVERNĂRILOR ANTERIOARE, 
ÎN VIZIUNEA NOASTRĂ, A FOST 
DESCONSIDERAREA LOCULUI 
ȘI ROLULUI REFORMEI 
GENERALE A ADMINISTRAŢIEI 
PUBLICE, DESCENTRALIZĂRII 
ȘI GUVERNĂRII LOCALE, ÎN 
CALITATE DE PRIORITĂŢI ȘI 
INSTRUMENTE ESENŢIALE ÎN 
ASIGURAREA IMPLEMENTĂRII 
REFORMELOR 
DIN TOATE DOMENIILE. 

Chiar dacă descentralizarea și autonomia 
locală într-o formă sau alta sau regăsit în 
toate programele guvernamentale din ultimii 
6 ani, totuși, în realitate, majoritatea angaja-
mentelor și documentelor din acest domeniu 
au rămas doar le nivel de declaraţii și bune 
intenţii. De fapt, anume acest domeniu poate 
fi  considerat unul cu cele mai mari restanţe 
atât la capitolul implementare, cât și viziu-
nea decidenţilor. O dovadă clară și incontes-
tabilă, în acest sens, este Strategia Naţională 
de Descentralizare (adoptată în 2012), Planul 
de acţiuni privind implementarea Acordului 
de asociere Republica Moldova UE (din 2014), 
Recomandările Consiliului Europei (din 2012) 
si alte documente importante, care au rămas, 
practic, neimplementate. Plus la acesta, se 
adaugă proiectele de acte normative extrem 
de importante pentru APL și adoptarea căro-
ra se tărăgănează deja de ani de zile, în mod 
inexplicabil.  

O altă dovadă a incapacităţii sistemului 

actual de administraţie publică de a imple-
menta reforme, reprezintă recentele studii 
a unor centre analitice, potrivit cărora rata 
generală de implementare a programelor 
guvernamentale și acordului de asociere, 
este aproximativ de 20%. Totodată, situaţia 
este și mai gravă, atunci când ne referim la 
domeniul nostru, cel al descentralizării și 
autonomiei locale, unde rata de implemen-
tare abia daca ajunge la 10%, unde cu exce-
pţia primei etape a reformei fi nanţelor lo-
cale (în prezent blocată și aceasta), nu prea 
avem careva rezultate palpabile. 

Prim urmare, suntem convinși că, fără o 
abordare de sistem în care reforma profundă 
și corespunzătoare a sistemului de adminis-
traţie publică (centrală și locală) este un ele-
ment de bază și fără o descentralizare reală 
politică, economică și administrativă reală, 
Republica Moldova NU are nicio 
șansă de a se moderniza, europe-
niza și dezvolta. În acest sens, nicio  
reformă din domeniul economiei, 
justiţiei, luptei cu corupţia, edu-
caţie, social etc. NU pot avea suc-
ces și vor rămâne doar pe hârtie și la nivel 
de declaraţii. 

De aceea, de urgenţă este necesar de a 
schimba abordările și de a include reforma 
administraţiei publice și descentralizarea în 
numărul priorităţilor primordiale și instru-
mentelor care pot asigura cu adevărat im-
plementarea reformelor necesare. Iar după 
exemple nu trebuie să mergem departe. Este 
sufi cient să aruncăm o privire peste Prut, în 
România, unde guvernul Cioloș a declarat 
drept una din priorităţi reforma administraţiei 
publice de care să fi e responsabilă o instituţie 
concretă și specială - Ministerul Dezvoltării 
Regionale și Administraţiei Publice. 

2. O PROBLEMĂ EXTREM 
DE IMPORTANTĂ ESTE 

LIPSA UNEI COMUNICĂRI 
INSTITUŢIONALIZATE, 
EFECTIVE ȘI PERMANENTE 
ÎNTRE GUVERNAREA 
CENTRALĂ ȘI CEA LOCALĂ. 

Suntem siguri că, anume lipsa unui dia-
log și comunicări efi ciente între guvernarea 
centrală și cea locală este una din cauzele 
esenţiale care a condus la îndepărtarea cla-
sei guvernamentale de nevoile reale ale ce-
tăţenilor, creșterea enormă a rupturii între 
guvernarea centrală și cea locală, limitarea 
posibilităţilor de implementare a reformelor, 
degradarea situaţiei generale din Republica 
Moldova și discreditarea autorităţilor statu-
lui pe plan intern și extern. Chiar dacă, pe 
parcursul ultimilor ani, lucrurile au progre-
sat în domeniul dat, iar unele instituţii de la 
nivel central manifestă interes și iniţiativă, 
totuși, la nivel de sistem și mecanism, există 
foarte mari lacune și bariere în comunicarea 
între autorităţile centrale și cele locale. În 
primul rând, menţionăm o nenormalitate, 
în opinia noastră, dar și conform standar-
delor europene, că pe parcursul ultimilor 4 
ani practic lipsesc întâlniri sistematice între 
APL și primele persoane din stat. Totodată, 
sistemul actual de consultare și implicare a 
autorităţilor locale este, în mare parte, for-
mal și inefectiv. În marea majoritate a ca-
zurilor suntem consultaţi deja la fi nele pro-
cesului decizional, atunci când nu mai poţi 
schimba mari lucruri. Iar structurile meni-
te să asigure acest dialog între guvernarea 
centrală și cea locală, precum, de exemplu, 
Comisia Paritară, s-au dovedit a fi  nefun-
cţionale. În rezultat, constatăm o anumită 
ruptură între conducerea ţării și realităţile 

din teritoriu. De asemenea, continuă prac-
tica adoptării unor acte și decizii contrare 
legislaţiei și intereselor APL și crearea unor 
situaţii de nervozitate și confl ict în relaţiile 
între diferite nivele de administraţie publi-
că. Doar în ultimul an au fost semnalate mai 
multe astfel de cazuri în domeniul achiziţii-
lor publice, fi nanţelor locale și, mai nou, oda-
tă cu implementarea noului sistem de buge-
tare și contabilitate, începând cu anul 2016. 

3. LIPSA DE CONTINUITATE 
ȘI FINALITATE. 

BLOCAREA ADOPTĂRII 
MAJORITĂŢII PROIECTELOR DE 
LEGI IMPORTANTE PENTRU APL 
LA NIVEL DE PARLAMENT.

Una din problemele esenţiale este că lip-
sesc acţiuni concrete și practice în domeni-
ul descentralizării. Totul se oprește doar la 
nivelul declaraţiilor și promisiunilor, în care 
nu mai crede nimeni nici aici, pe intern, nici 
pe plan internaţional. De exemplu, în pre-
zent, în Parlament se afl ă mai multe legi ex-
trem de importante pentru APL și care, fi ind 
adoptate, suntem siguri că ar schimba ese-
nţial atmosfera și situaţia în general. Însă, 
din motive greu de înţeles, aceste proiecte 
nu ajung în agenda legislatorului nostru. 
În special, mă refer la proiectele ce vizea-
ză evaluarea bunurilor imobile, schimbarea 
destinaţiei terenurilor, acordarea dreptului 
de agent constatator autorităţilor locale, co-
lectarea impozitului pe venitul persoanelor 
fi zice la locul de reședinţă a acestora etc. Nu 
poate fi  explicat nicidecum acest blocaj, de-
oarece aceste legi vizează toate autorităţile 
locale, indiferent de apartenenţa politică. 
Mai mult ca atât, majoritatea din aceste legi 
ar oferi un impuls pentru  creșterea venitu-
rilor și capacităţii administrative în primul 
rând pentru comunităţile rurale din Repu-
blica Moldova. Ce folos să vorbești de 
la tribune înalte despre dezvoltarea 
ţării, dezvoltarea economică, dezvol-
tarea rurală etc., dacă astfel de proi-
ecte concrete nu ajung la fi nalitate și 
lucrurile rămân neschimbate??? 

4. POLITIZAREA 
FONDURILOR 

NAŢIONALE PENTRU INVESTIŢII 
ȘI BLOCAREA REFORMEI 
FINANŢELOR LOCALE, UN ALT 
DOMENIU CARE NECESITĂ O 
ATENŢIE SPORITĂ.

Este bine cunoscut faptul că gradul de 
politizare în Republica Moldova este extrem 
de mare în ceea ce privește accesul la fon-
durile naţionale. Credem ca situaţia dată nu 
mai poate fi  tolerată nici pe intern, nici din 
partea partenerilor externi, care contribuie 
la fondurile respective. Lipsa de progrese și 
acţiuni urgente în domeniul fi nanţelor loca-
le poate compromite defi nitiv toată reforma 

TATIANA BADAN, PREȘEDIN-
TE CALM: ”Suntem siguri, 
dacă ar exista un dialog 
instituţionalizat per-
manent și un mecanism 
efi cient de consultare a 
APL, marea majoritate a 
problemelor existente în 
prezent ar fi  fost depășite, 
iar domeniul descentrali-
zării și autonomiei locale 
nu ar fi  codaș în imple-
mentarea reformelor!” 

CALM, LA 5 ANI: CONSECVENŢĂ, 
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descentralizării și puţinele realizări în dome-
niul dat. În prezent există mai multe proiecte 
și iniţiative elaborate de către Ministerul Fi-
nanţelor, CALM și deputaţi, care ar schimba 
situaţia fi nanciară în mod esenţial la nivelul 
bugetelor locale, oferind autorităţilor locale 
mai multe resurse și capacităţi de a obţine 
venituri și a soluţiona mai efi cient probleme-
le comunităţilor locale. Ceea ce ar constitui 
un salt important înainte. 

4. Controalele excesive și presiu-
nile din partea organelor de anchetă 
sunt încă câteva probleme importante care 
afectează activitatea APL și care urmează a 
fi  discutate serios în vederea căutării soluţii-
lor adecvate. Prea ușor în Republica Moldova 
se intentează dosare penale. Nu vi se pare? 
Sau cum poate fi  explicat faptul că aceste 
dosare, de regulă, vizează anumite persoane, 
în dependenţă de apartenenţa politică? Sau 
care este cauza acestor migraţii miraculoase 
de la un partid la altul și încetarea tuturor 
problemelor odată cu realizarea alegerii ”co-
recte”? Sincer, nu-i invidiez pe colegii mei 
care nu au ales culoarea corespunzătoare a 
partidului. În acest sens, se vorbește despre 
folosirea organelor de drept în scopuri poli-
tice și de presiune asupra celor incomozi. De 
asemenea, atragem atenţia asupra faptului 
că, practic, nu există în Republica Moldova 
o instituţie mai controlată decât adminis-
traţia locală: Cancelaria de Stat, Ministerul 
Finanţelor, Centrul Anticorupţie, procuratu-
ra, poliţia economică și multe alte instituţii 
vizitează în permanenţă autorităţile locale.  
În unele cazuri, nu reușesc să plece unii și 
vin alţii.  Nu putem înţelege de unde atâta 
neîncredere în autorităţile locale din par-
tea celor centrale. Aceasta, în timp ce, con-
form tuturor sondajelor, autorităţile locale 
benefi ciază de cea mai mare încredere din 
partea cetăţenilor, alături de biserică.  Este 
evident că această problemă trebuie soluţi-
onată, pentru a aduce activitatea organelor 
de control într-o anumită ordine care să nu 
afecteze activitatea și funcţionarea normală 
a autorităţilor locale. Suntem într-o junglă, 
fără reguli și fără careva limite. 

Astfel, pentru a debloca procesul de des-
centralizare și a asigura efectele așteptate de 
către toate comunităţile locale din Republica 
Moldova, în perioada imediat următoare se 
impune o focusare în mod prioritar pe acţiuni 
foarte concrete și cu efecte foarte practice: 

1. Adoptarea în varianta fi nală 
și regim de urgenţă a unui șir de proi-
ecte de legi importante adoptate în primă 
lectură sau care sunt deja înregistrate în 
Parlament. În special, este necesară adop-
tarea urgentă a următoarelor proiecte de 
legi restante și care vizează accesul APL 
la Curtea Constituţională, dreptul APL de 
a schimba destinaţia terenurilor agricole, 
acordarea statutului de agent constatator 
primarului și posibilitatea APL de a aplica 
amenzi, inclusiv în domeniul salubrizării, 

ordinii publice, construcţiilor ilicite, parcă-
rii ilegale etc. 

2. Continuarea implementării 
etapei a doua a reformei fi nanţelor 
publice locale (consolidarea bazei 
fi scale).  În special, acum în regim de ur-
genţă urmează a fi  incluse în politica buge-
tar-fi scală mai multe măsuri, deja elaborate. 

3. Crearea unui cadrul instituţi-
onal şi funcţional corespunzător 
importanţei strategice și complexităţii pro-
cesului de descentralizare, de reformă a ad-
ministraţiei publice și dezvoltare regională. 

4. Revizuirea sistemului actual de 
repartizare a fondurilor publice des-
tinate pentru fi nanţarea proiectelor 
investiţionale prin stabilirea unor 
reguli clare, creșterea transparenţei 
și implicare în organele de suprave-
ghere a tuturor fondurilor respective 
a reprezentanţilor APL și societăţii 
civile, pe criterii de paritate.

5. Revizuirea sistemului actual 
de acordare a fi nanţărilor externe 
Republicii Moldova prin diminuarea 
suportului bugetar și programelor 
gestionate exclusiv de autorităţile 
centrale, în favoarea unor programe 
speciale cu acces direct pentru auto-
rităţile locale. 

6. Instituirea și dezvoltarea unui 
mecanism instituţionalizat și efec-
tiv de dialog între Guvern, autorităţile cen-
trale, Parlament și CALM, în calitate de re-
prezentant al APL.  

CALM a avut și va avea o contribuţie im-
portantă în procesul de descentralizare. Iar, în 
prezent, Vocea Administraţiei Publice locale 
se aude tot mai tare și sperăm că va fi  tot mai 
mult ascultată. CALM întotdeauna a fost și va 
fi  alături de membrii săi, un promotor fi del al 
descentralizării și autonomiei locale, în calita-
te de valori europene fundamentale. Conside-
răm că, anume descentralizarea și autonomia 
locală reale sunt acel pilon, care ne poate per-
mite soluţionarea majorităţii problemelor cu 
care se confruntă în prezent societatea noas-
tră atât la nivel local, cât și naţional. 

Totodată, aș vrea să vă îndemn pe toţi 
în parte să vă implicaţi mai activ în pro-
movarea drepturilor și intereselor noas-
tre comune, pe lângă partidele din care 
faceţi parte sau cu orice ocazie când vă 
întâlniţi cu membrii guvernului sau par-
lamentului. Deoarece, pe lângă probleme-
le menţionate mai sus, una din cauzele 
că lucrurile nu merg așa cum trebuie în 
domeniul nostru este că mulţi din noi nu 
sunt activi, sunt mai mult în așteptare ca 
altcineva să facă și nu explică factorilor 
decizionali cu care comunică situaţia și 
importanţa unor măsuri.

La mai mult și la mai mare 
autonomie locală!

”Dacă lucrurile merg prost într-o ţară 
este din cauza că nu suntem uniţi. 

Nu contează ce limbă vorbim, contează cum 
acţionăm, contează să ne respectăm unii pe 
ceilalţi. Se spunea că vocea APL trebuie să 
se audă mai tare, dar vocea trebuie să fi e as-
cultată, înţeleasă și aplicată cu armonie. Face 
mai mult decât să urlăm unii la alţii. Să acţi-
onăm mai mult în comun. Anul trecut am 

Adunarea Generală a CALM s-a desfăşurat al cincilea an consecutiv, în 
prezenţa majorităţii primarilor localităţilor din Moldova, funcţionarilor 
din cadrul ministerelor și comisiilor parlamentare, reprezentanţilor corpu-
lui diplomatic. De asemenea, au participat mai mulţi lideri și reprezentanţi 
marcanţi ai celor mai active asociaţii APL din Europa, parteneri și cei mai 
buni prieteni ai CALM pe plan internaţional: Consiliul Municipalităţilor și 
Regiunilor din Europa (CEMR), Asociaţia Comunelor din România (ACoR), 
Asociaţia Municipalităţilor din Bulgaria (NAMBR), Asociaţia Municipalităţi-
lor din Letonia (LPS), Asociaţia municipalităţilor din Slovacia (ZMOS).

Emil Drăghici, președinte ACoR, 
copreședinte al Consiliului 
Coordonator Autorităţilor Lo-
cale din România și Republica 
Moldova (CALRRM): ”Se spu-
nea că vocea APL trebuie să 
se audă mai tare, dar vocea 
trebuie să fi e ascultată, 
înţeleasă și aplicată cu ar-
monie. Face mai mult decât 
să urlăm unii la alţii!”

ATITUDINE, LOBBY, MATURITATE

desfășurat Adunarea generală a Consiliilor 
APL din România și RM, la Alba Iulia, anul 
acesta – la Chișinău, iar în 2018 - la Sibiu.”

”Sunt bucuros să mă afl u alături 
de D-tră la Adunarea Generală a 

membrilor CALM. Felicit CALM cu ocazia 

James Pettit, Ambasadorul 
SUA în Republica Moldova:  
”Guvernul Statelor Unite 
se mândreşte că a susţi-
nut CALM-ul şi primarii pe 
parcursul ultimilor ani. Cred 
că unul dintre rezultatele 
importante ale programen-
lor noastre este partene-
riatul dintre  primării, care 
astăzi se bucură de cea mai 
mare încredere a cetăţeni-
lor acestei ţări!”
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aniversării a 5-a de muncă asiduă în intere-
sul guvernelor locale. Consider că pe parcur-
sul mai multor ani, CALM  a făcut un lucru 
remarcabil prin reprezentarea electoratului 
său. Am urmărit CALM –ul în acţiune atunci 
când a promovat cu insistenţă aprobarea le-
gilor în favoarea autonomiei locale şi a unit 
toţi primarii, indiferent de apartenenţa poli-
tică pentru susţinerea reformelor de descen-
tralizare. Guvernul Statelor Unite se mân-
dreşte că a susţinut CALM-ul şi primarii pe 
parcursul ultimilor ani. Cred că unul din-
tre rezultatele importante ale programelor 
noastre este parteneriatul dintre  primării, 
care astăzi se bucură de cea mai mare încre-
dere a cetăţenilor acestei ţări. Guvernul SUA 
va continua să spijine eforturile voastre în 
serviciul cetăţenilor. În timp ce USAID pune 
bazele unui nou program, guvernele locale 
din toată ţara vor benefi cia de asistenţă prin 
intermediul partenerilor noştri: agenţiile  lo-
cale de dezvoltare regională, Fondul Polonez 
de solidaritate şi Institutul Naţional Demo-
cratic. Cunoaştem că, pentru o administrare 
efi cientă comunităţile şi autorităţile locale 
au nevoie de o autonomie reală combinată 
cu resurse sufi ciente. Acest lucru va fi  posi-
bil doar când reformele de descentralizare 
vor progresa, iar progresul va fi  obţinut cu 
efortul comun al tuturor celor prezenţi în 
această sală. Stimaţi membri ai CALM și 
primari, pentru că aţi fost aleşi să fi ţi în ser-
viciul cetăţenilor din Republica Moldova, vă 
doresc mult succes în lucrul d-stră  plin de 
provocări, dar merituos. Felicitări tuturor.”

”Pentru mine e o onoare să ma afl u 
aici şi, totodată, un semnal foarte 

puternic al parteneriatului dintre CALM şi 
Consiliului Europei. Nu putem să nu subli-
niem importanţa autorităţilor publice locale 
în dezvoltarea democratică a unui stat. Nu 
numai pentru că autorităţile publice locale 
sunt mai aproape de oameni şi necesităţi-
le lor, dar şi pentru că sunteţi în locul şi la 
nivelul de unde puteţi capta mai bine pre-
ferinţele politice ale oamenilor. Nu trebuie 
să uitaţi că, în calitate de reprezentaţi  ai 
administraţiei publice locale, aveţi respon-
sabilităţi administrative şi executive, dar 

CALM, LA 5 ANI: CONSECVENŢĂ, 

Jose Luis Herrero, șeful Ofi ci-
ului CoE în Republica Moldova: 
”Ştiţi cu toţii că există un plan 
de acţiuni, în cadrul căruia 
sunt prevăzute măsuri pentru 
a spijini implementarea stra-
tegiei naţionale de descentra-
lizare. Dar pentru a primi acest 
spijin e nevoie de o strategie 
de descentralizare clară!”

modul în care trebuie să fi e implementată 
şi trebuie să funcţioneze guvernarea locală. 
Este o referinţă la modul în care autonomia  
administrării locale este implementată în 
ţările Consiliului Europei. Consiliul Autori-
tăţilor  locale din cadrul ţărior  Consiliului 
Europei vă sta la dispoziţie pentru o cola-
borare în continuare cu CALM. Ştiţi cu toţii 
că există un plan de acţiuni, în cadrul că-
ruia sunt prevăzute măsuri pentru a spijini 
implementarea Strategiei naţionale de des-
centralizare. Dar pentru a primi acest spijin 
e nevoie de o strategie de descentralizare 
clară. Noi încercăm să consolidăm şi să spri-
jinim reformele în teritoriu, prin intermedi-
ul unor proiecte mici. Astfel, unele primării 
participă în cadrul unor proiecte ale CoE şi 
mulţi dintre Dstră participă la programe de 
leadership pentru primari. Ne-am întâlnit 
cu unii dintre Dstră în cadrul acestor acţiuni 
şi urmează să ne mai întâlnim. Cred că acest 
proiect subliniază rolul important pe care 
Dstră îl aveţi în calitate de lideri primari, iar 
prin exercitarea acestui  rol de primar lider 
contribuiţi la consolidarea valorilor de lea-
dership la nivel global. Doar cu câtva timp 
în urmă am oferit câteva premii pentru cele 
mai bune practici iniţiate la nivelul admi-
nistraţiilor locale. Vreau să închei, sublini-
ind încă  odată importanţa administraţiei 
locale şi necesitatea în condiţiile actuale 
de raţionalizare a acesteia. Şi vă îndemn să 
cautaţi exemple, modele în celelalte ţări pri-
vind modul în care aţi putea realiza această 
raţionalizare a administraţiei locale în ra-
port cu administraţia centrală.  Felicit încă 
o dată CALM pentru această minunată reu-
niune, care este un semnal de forţă,  voinţă 
şi capacitate de a merge înainte, de a merge 
mai departe!”

”Vă felicit  din inimă cu ocazia celei 
de-a 5-a  aniversări a CALM şi a 

Zilei Autonomiei Locale. Pe parcursul activi-
tăţii mele profesionale, în calitate de diplo-
mat, am fost mereu impresionată de întâl-
nirile mele cu primarii, în aşa-numitele ţări 
în tranziţie. Îi văd  pe primari şi consilieri ca 
elemente pozitive, elemente ale speranţei. 
Motivul este simplu. Dstră, onorată asiste-

nţă, sunteţi în contact direct cu cetăţenii, 
percepeţi zilnic necesităţile cetăţenilor şi 
răspunderea e a Dstră. Nu aveţi timp pentru  
jocurile politice, de partid. Germania este o 
ţară foarte descentralizată. Acest lucru ţine 
de istoria noastră, dar este şi o chestiune de 
convingere. Noi credem că descentralizarea, 
adică transferul  competenţelor de la nive-
lele superioare la nivelele mai inferioare de 
guvernare şi administraţie este bună pentru 
democraţie, dezvoltare economică, viaţa so-
cială şi culturală. Germania a susţinut me-
reu politica de descentralizare în Republica 
Moldova nu doar în vorbe, ci şi prin acţiuni. 
De exemplu, prin intermediul Agenţiei noas-
tre de Cooperare Internaţională, GIZ. Des-
centralizarea este un capitol important din 
aşa-numita Briefi ng Book ce conţine reco-
mandări ale partenerilor internaţionali pen-
tru guvernul moldovean. Provocarea nu este 
simplă, dar puteţi conta pe sprijinul nostru. 
Va felicit încă o dată cordial cu ocazia sărbă-
torii Dstră şi vă doresc sănătate, fericire şi 
succese în realizarea sarcinii importante pe 
care v-aţi asumat-o!”

”Am fost de la bun început alături de 
CALM, chiar din momentrul înfi i-

nţării organizaţiei, şi după 5 ani pot spune 
cu mândrie că s-a realizat acel deziderat de 
a avea o organizaţie bine închegată, puter-
nică, unită şi nepolitizată. O organizatie pu-
ternică  şi cu infl uenţă, așa cum a devenit 
CALM, este importantă nu numai pentru 
autorităţile locale, dar şi pentru întreaga 
ţară, pentru modernizare, democraţie şi in-

aveţi totodată şi o dimensiune  de repre-
zentare politică, care este, de asemenea, 
foarte importantă pentru oameni şi pentru 
ţară.  În acest context, nu  putem decât să 
ne bucurăm şi  felicităm CALM pentru că a 
reuşit să formeze şi să consolideze o astfel 
de asociaţie, accentuând în repetate rânduri 
rolul foarte important al asociaţiei în con-
solidarea şi ghidarea Republicii Moldova în 
parcursul spre democraţie. Din partea Con-
siliului Europei vă punem la dispoziţie Carta 
Europeană a Autorităţilor Locale, pe care 
mulţi dintre voi o cunosc foarte bine. Carta 
oferă un cadru, indicaţii şi garanţii privind 

 Ulrike KNOTZ , ambasador al 
Germaniei: ” Îi văd  pe primari 
şi consilieri ca elemente 
pozitive, elemente ale spe-
ranţei. Motivul este simplu. 
Dstră, onorată asistenţă, 
sunteţi în contact direct cu 
cetăţenii, percepeţi zilnic 
necesităţile cetăţenilor şi 
răspunderea e a Dstră!”
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ATITUDINE, LOBBY, MATURITATE

staurarea ordinii de drept. Numeroşi vorbi-
tori au subliniat că la baza unei ţări puterni-
ce stau comunităţile puternice, autorităţile 
locale puternice şi, credem cu tărie, că mo-
dernizarea şi dezvoltarea unei ţări începe la 
nivel local. Am implementat mai multe pro-
grame şi activităţi la nivel local şi am reuşit 
să obţinem rezultate.  Am dezvoltat seturi 
de instrumente pentru primării şi veţi avea 
ocazia azi să urmăriţi unele înregistrări care 
vă vor fi   folositoare în activitate. Un alt 
eveniment care conferă importanţă aces-
tei zile e că azi PNUD şi CALM vor semna 
un nou Memorandum de colaborare pentru 
următorii câţiva ani. Acest lucru înseam-
nă că relaţia noastră a evoluat într-una de 
parteneriat şi putem să ne bazăm  pe acele 
cunoştinţe, experienţă şi expertiză acumu-
late în cadrul CALM. Mai mulţi vorbitori au 
menţionat problema migraţiei în soluţiona-
rea căreia dorim să ne implicăm, să venim 
cu mai multe activităţi şi programe şi do-
resc să vedem cum putem ajuta persoanele 
care vreau să se întoarcă în ţară, ca să se 
implice în dezvoltarea ţării. S-a vorbit des-
pre reforma de descentralizare, descentra-
lizarea fi scală, au fost făcuţi nişte paşi în 
direcţia bună. Vreau să vă asigur că noi vă 
vom sprijini în continuare. Este însă foarte 
important să mergeţi mai departe cu refor-
mele şi, pentru asta este foarte important, 
să realizaţi reforma teritorial-administrati-
vă, care, ştim că este o reformă dureroasă, 
sensibilă şi costisitoare, dar fără implemen-
tarea ei va fi  foarte greu de asigurat viabi-
litatea economică a comunităţilor la nivel 
local. În încheiere, vreau să subliniez că, în 
timpul celor 15 ani de colaborare cu autori-

Narine SAHAKYAN, Coordonator 
rezident adjunct al PNUD Mol-
dova: ”O organizatie puternică  
şi cu infl uenţă, așa cum a de-
venit CALM, este importantă 
nu numai pentru autorităţile 
locale, dar şi pentru întreaga 
ţară, pentru modernizare, 
democraţie şi instaurarea 
ordinii de drept!”

tăţile publice locale, noi am devenit din par-
teneri de dezvoltare chiar prieteni, de aceea, 
dragi prieteni, puteţi să vă bazaţi acţiunile 
şi activitatea dstră viitoare pe sprijinul şi 
ajutorul nostru, asistenţa noastră tehnică şi 
fi nanciară. Vă doresc prosperitate şi succese, 
fi indcă succesul dstră va fi  succesul ţării!” 

voastră şi vom continua în acelaşi ritm. 
Spijinul slovac pentru RM va rămâne o 
acţiune de prioritate maximă. Ştim că si-
tuaţia este complicată, dar, cum se spune, 
prietenul la nevoie se cunoaşte. Vă putem 
împărtăşi experienţa noastră în domeniul 
reformării administrative prin reprezenta-
nţii Uniunii  Oraşelor  şi Satelor din Slova-
cia, de care ne leagă o frumoasă prietenie, 
avem o  înţelegere de cooperare. Aceasta  a 
derulat deja un proiect comun împreună 
cu CALM. Proiectele pe care le-am susţinut 
în RM au fost orientate în două direcţii: o 
administrare bună şi folosirea efi cientă a 
banilor, pe de o parte, iar pe de altă parte, 
conlucrarea cu societatea civilă. Vreau să 
vă asigur că suntem atenţi la problemele 
cu care vă confruntaţi şi la solicitările şi 
propunerile pe care le formulaţi, pentru că 
sunteţi cel mai aproape de oameni şi  ştiţi 
cel mai bine ce-i preocupă şi care le sunt 
greutăţile. Ne vom implica unde credem că 
putem fi  de ajutor. Vă multumesc pentru că 
sunteţi activi şi vă invit să treceţi pe la am-
basada Slovaciei oricând aveţi nevoie, uşile 
vor fi  deschise!”

”Vă multumesc în primul rând pen-
tru invitaţia pe care o percepem ca 

o dovadă a faptului că relaţiile noastre au 
ajuns la un alt nivel calitativ. De la primele 
întâlniri, unde ne-am cunoscut prin derula-
rea unor acţiuni comune, până la invitaţii 
şi participări reciproce la şedinţele ZMOS 
şi CALM, creăm astfel proiecte strategice şi 
conceptuale care constribuie la dezvoltarea 
democraţiei locale în ţările noastre. Vreau 
să transmit cu această ocazie salutări din 
partea preşedintelui nostru şi din partea 
celorlalţi colegi pe care i-aţi cunoscut pe 
parcursul colaborărilor noastre. Anul 2014 
a fost un an semnifi cativ pentru RM din 
punctul de vedere al confi rmării dorinţei 
de integrare în direcţia UE şi a  păstrării 
continuităţii în ceea ce priveşte implemen-
tarea reformelor. După semnarea Acordu-
lui de asociere cu UE v-aţi confruntat cu o 
mare provocare în anii care au urmat şi mă 
refer la efortul de a edifi ca un stat stabil şi 
democratic, o economie bazată pe o piaţă 
funcţională şi îmbunătăţirea continuă a 
condiţiilor de viaţă a cetăţenilor. Aş vrea să 
subliniez că fi ecare ţară care reuşeşte acest 
lucru a făcut-o datorită efortului comun al 
statului şi al autorităţilor publice locale. Şi 
din acest motiv ne bucurăm foarte mult că 
putem împărtăşi experienţa noastră în ca-
drul celui de al treilea proiect al cărui obi-
ectiv este de construire a capacităţilor de 
competenţă în cadrul APL şi CALM, pentru 
că doar APL care sunt stabile şi performan-
te vor reuşi să facă faţă provocărilor care 
vă aşteaptă în următorii ani şi spunând 
asta mă bazez pe propria experienţă. Dacă 
urmărim procesul democratic din Slovacia 
în ultimii 25 de ani, vom vedea ca am fost 
martori la urcuşuri şi coborâşuri. Chiar şi 
azi, când trăim într-un stat democratic cu 
un mare potenţial de dezvoltare, în calitate 
de membru al UE, ne dăm seama că în lupta 
pentru menţinerea principiilor democraţiei 
locale, în condiţiile unor încercări ocazio-
nale de centralizare manifestate în mai 
multe state din UE, pot reuşi doar cei ce 

CITAT: E.S. Robert CÂRNAG, Am-
basadorul Slovaciei în R Mol-
dova: „Vreau să vă asigur că 
suntem atenţi la problemele 
cu care vă confruntaţi şi la 
solicitările şi propunerile pe 
care le formulaţi, pentru că 
sunteţi cel mai aproape de 
oameni şi  ştiţi cel mai bine 
ce-i preocupă şi care le sunt 
greutăţile. Ne vom implica 
unde credem că putem fi  de 
ajutor!”

”Sunt un om al faptelor şi doresc să 
fi u judecat după fapte. Nu trece o 

săptămână fără ca să vizitez una-două lo-
calităţi din Moldova. Am realizat deja zeci 
de proiecte în satele şi oraşele din ţara 

 Lörincz Ľubomír, președintele 
Camerei Comunelor  din Slo-
vacia (ZMOS): ”Ne bucurăm 
foarte mult că putem îm-
părtăşi experienţa noastră 
în cadrul celui de al treilea 
proiect al cărui obiectiv este 
de construire a capacităţilor 
de competenţă în cadrul APL 
şi CALM, pentru că doar APL 
care sunt stabile şi per-
formante vor reuşi să facă 
faţă provocărilor care vă 
aşteaptă în următorii ani şi 
spunând asta mă bazez pe 
propria experienţă!”

sunt pregătiţi sufi cient şi vor fi  uniţi în ceea 
ce priveşte impunerea proiectelor conveni-
te. Acesta este motivul pentru care am ales 
de la început sloganul: „În unire este pute-
rea”. Bazându-se pe acest principiu, ZMOS  
s-a concentrat în prezent pe proiectele 
naţionale axate pe construirea şi întărirea 
capacităţilor proprii, precum şi pe moderni-
zarea şi sporirea performanţelor oraşelor şi 
satelor din Slovacia. Vă oferim, aşadar, nu 
numai experienţa noastră privind procesul 
de descentralizare a administraţiei publice 
din Slovacia, ci şi din alte domenii, precum 
obţinerea de resurse fi nanciare şi fonduri 
de la UE, care pot constitui un izvor pentru 
construirea unor oraşe şi sate moderne în 
RM, adică nişte localităţi care vor garanta 
cetăţenilor săi condiţii pentru o viaţă dem-
nă oferindu-le servicii de calitate. Vă doresc 
tuturor să fi ţi la fel de uniţi ca până acum, 
devenind  un partener din ce în ce mai pu-
ternic, bine pregătit şi responsabil pentru 
guvern, dar şi pentru ceilalţi parteneri so-
cial-economici.  Ne aşteaptă în continuare 
un drum nu mai puţin responsabil de a crea 
şi întări relaţiile directe şi prietenia dintre 
cetăţenii din RM şi Slovacia!”
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”Acum cinci ani, tot aici, am înfi inţat 
CALM. Avem în spatele nostru un 

mandat plin ca şi organizaţie. Am reuşit să 
devenim cunoscuţi. Sunt voci care spun că 
suntem prea insistenţi, prea aprigi chiar şi 
la nivel internaţional. Dincolo de toate aces-
tea vreau să transmit următorul mesaj. În 
primul rând îi  felicit pe domnii ambasadori 
pentru discursurile în limba română. Dom-
nul ambasador al SUA a menţionat că din 
administraţia publică din Republica Mol-
dova, primarii sunt cei care se bucură mai 
mult de încrederea populaţiei, în timp ce 
structurile de guvernare centrale au o cotă 
de încredere extrem de redusă. Totuşi, cred 

CALM, LA 5 ANI: CONSECVENŢĂ, 
La rândul lor, primarii au menţionat că, împreună cu experţii CALM, 
au proiecte de legi care ar aduce schimbarea, dar nu sunt auziţi. 
Aceştia au punctat toate difi cultăţile cu care se confruntă în faţa pu-
terii centrale de la Chişinău, a partenerilor și a asociaţiilor de profi l 
din străinătate. Potrivit lor, descentralizarea administrativă ar putea 
ajuta la modernizarea şi europenizarea localităţilor. Dar majoritatea 
proiectelor de primă necesitate nu ajung însă pe agenda deputaţilor. 

Dorin Chirtoacă, primarul ge-
neral al municipiului Chişinău: 
”Deşi primăriile se bucură şi 
s-au bucurat dintotdeauna de 
mare încredere, ajutorul  din 
partea partenerilor nu a venit 
direct la primărie, ci prin in-
termediul altor instituţii care 
se bucură de o încredere mai 
mică decât primăriile. Poate 
este cazul să se meargă pe o 
cale mai scurtă şi mai direc-
tă, pentru ca oamenii de rând 
să se poată bucura  nemij-
locit de ajutorul venit de la 
partenerii de dezvoltare!”

că vom reuşi, în pofi da tuturor difi cultăţilor 
cu care ne confruntăm. Nu avem altă cale. 
Dar, deşi primăriile se bucură şi s-au bucu-
rat dintotdeauna de mare încredere, ajuto-
rul  din partea partenerilor nu a venit direct 
la primărie, ci prin intermediul altor insti-
tuţii care se bucură de o încredere mai mică 
decât primăriile. Poate este cazul să se me-
argă pe o cale mai scurtă şi mai directă, pen-
tru ca oamenii de rând să se poată bucura  
nemijlocit de ajutorul venit de la partenerii 
de dezvoltare. Vin cu o propunere, pe care 
o fac constant de 8 ani de zile. Municipiul 
Chişinău alocă necondiţionat şi nedescri-
minatoriu ajutoare pentru dezvoltarea co-
munităţilor celor 18 primării din suburbiile  
municipiului, ajutor care s-a ridicat deja la 
300.000 de euro anual. Înţeleg că poate nu 
există posibilitatea de a aloca această sumă 
pentru fi ecare primarie din ţară, dar 100.000 
de euro pentru un sat, o primărie, o comună, 
în fi ecare an, le-ar permite primarilor să re-
zolve o serie de probleme curente şi să por-
neacă chiar investiţii capitale. Pentru a asi-
gura modul democratic de luare a deciziilor 
şi transparenţa, s-ar putea merge pe formu-
la  - primar, consiliu, adunare generală a sa-
tului. În sate : primarul, consiliu, societatea 
civilă locală şi mass media locală în oraşe şi 
consilii raionale, în municipii – primar, con-
siliu municipal, presa şi ambasadorii pentru 
luarea deciziilor referitoare la investirea şi 
cheltuirea banilor. Mai departe lucrurile să 
meargă potrivit cu normele legale privind 
achiziţiile publice, implementarea proiec-

telor, iar la recepţia fi nală a obiectivelor să 
fi e invitaţi reprezentanţi ai ambasadelor ţă-
rilor care au donat banii şi să se intoneze 
imnul naţional al acestora, alături de cel al 
Republicii Moldova şi să ne bucurăm de o 
colaborare fructuoasă. Primarii s-ar bucura 
mult dacă din acea sumă de 100.000 de euro 
ar putea da o parte pentru a repara  drumu-
rile de pamânt de la sate care se înfundă la 
fi ecare ploaie sau cădere de zăpadă. Restul 
ar putea fi  folosiţi fi e pentru lucrări curen-
te sau investiţii capitale. Impactul investirii 
acestor bani va fi  enorm sau cel puţin mult 
mai mare decât al sutelor de milioane de 
euro daţi guvernului sau instituţiilor centra-
le. Este un rezultat pe care il putem confi r-
ma prin experienţa noastră la Chişinău şi nu 
ştiu ce ne împiedică să mergem pe această 
cale. Suma totală necesară anual pentru un 
astfel de proces de investiţie ar fi  de 100 de 
milioane de euro la nivelul Republicii Mol-
dova – circa 1000 de administraţii locale şi 
regionale. Suma totală alocată Republicii 
Moldova în ultimii 6 ani este de zeci de ori 
mai mare, dar impactul este invers, oamenii 
cred că banii dispar, sunt furaţi şi învinuiesc 
pentru lipsa lor guvernarea centrală.  Dacă 
s-ar investi direct în comunitate, impactul 
ar fi  mai mare, rezultatele ar fi  mai bune şi 
credibilitatea autorităţilor ar creşte, iar vec-
torul european ar fi  susţinut mult mai mult. 
Nu poate refuza nimeni aceşti bani sau dacă 
îi refuză, să spunem, cei cu orientare de 
stânga, cei care nu susţin direcţia europe-
ană, o fac pe cont propriu. Este o formulă 
care va avea succes şi în răstimp de trei ani 
va avea rezultate remarcabile. Azi bugete-
le locale acoperă mai mult sau mai puţin 
cheltuielile curente.  Problema dezvoltării 
comunităţii rămâne descoperită. Această 
sumă va fi  ca o gură de oxigen pentru comu-
nităţile locale, care ar putea veni din partea 
partenerilor  noştri de dezvoltare!”

”Consider că nu putem aborda pro-
blemele CALM fără a atinge, tan-

genţial măcar, administraţia publică centra-
lă, fără a atinge criza  economică prin care 
trece Republica Moldova şi fără a atinge 

problema corupţiei politice.  Sunt 26 de ani 
de când ne-am declarat independenţa, de 
atunci facem o reformă în RM, în care ne-
am înglodat. Nu  vedem nicio schimbare în 
bine, o realizare planifi cată,  niciun progres 
notabil. Ce se întâmplă cu economia noas-
tră? Economia noastră e la fel ca economia 
rusească: se bazează pe gaze, pe transferuri-
le băneşti de peste hotare şi pe ajutoare din 
străinătate. Azi vorbim despre descentrali-
zare. Noi am adoptat legea privind fi nanţele 
publice locale care ne dă o mică marjă de 
libertate în această descentralizare, dar un-
de-i baza economică?  Am construit drumuri 
bune cu bani europeni, am pus niste oameni 
la cântar care le spune la şoferi să treacă cu 
încărcătură mai mare decât cea permisă con-
tra unor sume care se duc la partid. Sau,  90 
la sută din Fondul Rutier este repartizat pe 
criterii politice. Spun acest lucru pregătit să 
merg în instanţa de judecată. Eu cred că noi, 
administraţia publică locală, am putea salva 
această ţară. În 2008 am început demersu-
rile pentru a realiză un parc industrial. Am 
făcut o analiză, un studiu de fezabilitate, am 
găsit parteneri externi care erau pregătiţi să 
ne fi nanţeze. S-a implicat şi Ministerul Eco-
nomiei. Mi-au cerut să fac modifi cări, le-am 

Gheorghe Răileanu, primar de 
Cimişlia: ”Un primar în Mol-
dova este un amortizor între 
administraţia publică centra-
lă şi populaţia nedumerită, 
care nu ştie ce se întâmplă. 
Toate loviturile vin asupra 
primarului. Foarte mulţi 
oameni cumsecade, cinstiţi, 
profesionişti au renunţat la 
funcţia de primar din cauza 
constrângerii de a se con-
forma practicii de corupere 
promovată de partidele 
politice!”
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ATITUDINE, LOBBY, MATURITATE
făcut, am făcut proiectul tehnic, am făcut 
expertiză economică, ecologică. Au venit din 
nou şi din nou cu nişte pretexte pe care le 
consider formale şi n-am primit până acum 
niciun leu. Astfel, am ratat nişte bani care 
veneau de la Consiliul judeţean Prahova 
cu care suntem înfrăţiţi şi parteneri în 
acest proiect. Un primar în Moldova este 
un amortizor între administraţia publică 
centrală şi populaţia nedumerită, care nu 
ştie ce se întâmplă. Toate loviturile vin 
asupra primarului. Foarte mulţi oameni 
cumsecade, cinstiţi, profesionişti au renu-
nţat la funcţia de primar din cauza con-
strângerii de a se conforma practicii de co-
rupere promovată de partidele politice. Nu 
putem  vorbi despre descentralizare dacă 
nu abordăm relaţiile cu administraţia 
publică centrală. Ce face administraţia 
publică centrală şi ce facem noi? Ce fac 
ministerele? Cum colaborăm noi cu ele? 
Voi, primarii prezenţi în sală, aţi simţit 
vreodată că ministerele ar promova vreo 
politică economică în teritoriu? Mă refer 
şi la organele de drept – procuratura. Timp 
de trei mandate de când sunt primar n-am 
fost susţinut niciodată de procuratură sau 
centrul de combatere a corupţiei  oricât 
de fl agrante ar fi  fost infracţiunile pe care 
le denunţam: construcţia unui magazin 
pe teritoriul şcolii, acaparări de terenuri, 
construcţii neautorizate, însuşirea propri-
etăţii publice. Şi tinerii absolvenţi în drept 
trebuie  să plătească şpăgi de mii de euro 
ca să presteze ca avocaţi, notari sau să se 
angajeze în structurile Ministerului de In-
terne sau de Justiţie. Consider că guverna-
rea nu trebuie să se supere din cauza pro-
testelor populaţiei, iar noi primarii trebuie 
să ne asociem acestor proteste. Oamenii se 
confruntă direct cu administraţia publică 
centrală, funcţia de amortizor al prima-
rului a expirat. Dacă e să vorbim despre 
efi cienţa administrativă şi economică a 
actului de administrare există o totală lip-
să de transparenţă la nivelul ministerelor, 
nu simţim nicio susţinere, niciun aport 
din partea acestora în activitatea noastră 
şi în aceste condiţii ne vin controale peste 
controale pentru a verifi ca statele de per-
sonal ca nu cumva să depăşim 14 unităţi. 
Trebuie de făcut poate un studiu de feza-
bilitate la scară mare care să ne arate care 
este efectul şi efi cienţa economică a aces-
tor ministere şi substructurilor lor, în ce 
condiţii ele ar fi  efi ciente. Şi administraţia 
publică locală tot ar trebui să fi e obiectul 
unui studiu de fezabilitate care să scoată 
în evidenţă lipsurile. Nu putem lua decizii 
legate de domeniul patrimoniului, sfera 
achiziţiilor publice, unde acţionăm dese-
ori cu riscul de a ne trezi la limita legii şi 
de a fi  pedepsiţi. Drept încheiere, vreau să-
mi exprim bucuria că CALM s-a consolidat 
ca organizaţie, în care poate nu totdeauna 
vorbim unul pe placul altuia, dar depăşim 
toate difi cultăţile. Considerăm CALM o 
platformă forte bună pentru cooperarea 
cu administraţia publică centrală, iar ape-
lul meu către reprezentanţii organismelor 
internaţionale este să reanalizeze modali-
tatea de acordare a ajutorului  pentru RM, 
pentru ca acest ajutor să nu stimuleze în 
continuare corupţia şi inefi cienţa.”

”Deşi sunt la primul mandat, în ju-
mătate de an am reuşit să simt 

din plin tot ceea despre ce a vorbit dna 
preşedinte, Tatiana Badan:  represiuni, pre-
siuni, piedici de toate felurile, pentru că nu 
aveam culoarea politică potrivită. Şi ţin să 
mulţumesc CALM că este unica organizaţie, 
aş numi-o chiar instituţie, care uneşte, con-
solidează, adună totţi primarii indiferent de 
opţiunile lor politice, ne oferă asistenţă. Gu-

vernarea noastră are de învăţat de la CALM 
să nu facă deosebire politică, să trateze toţi 
primarii egal, indiferent de convingerile lor 
politice. La noi lipseşte în totalitate dialogul 
între administraţia publică centrală, prin 
intermediul serviciilor desconcentrate în te-
ritoriu, şi administraţia locală şi acest lucru 
se întâmplă din cauza discriminării politice 
şi spun fără frică că avem un stat capturat.  
Doresc asociaţiei CALM, primarilor şi colegi-
lor mei, succese în continuare în activitate 

şi vă îndemn pe toţi să ne depăşim frică şi 
să luptăm mai departe, pentru că luptăm 
pentru poporul nostru, pentru ţara  noastră, 
pentru viitorul nostru.”

”Mulţumesc tuturor celor care 
au avut incredere şi m-au ales 

preşedintele Reţelei Oraşelor în cadrul 
CALM. Înfi inţarea acestei structuri a fost de-
terminată de specifi cul problemelor asemă-
nătoare cu care se confuntă administraţiile 
locale din oraşe şi municipii, deosebite sub 
anumite aspecte de cele din sate şi comune. 
Voi fi  succint. Avem primari cu mai multe 
mandate, care au trebuit să colaboreze cu 
mai multe guverne. Să dai vina pe alţii este 
foarte uşor şi nu înţeleg cum poţi învinovăţi 
un guvern care de-abia a preluat mandatul?  
Eu ştiu că şi alţi primari, cu care am vorbit, 
ne dorim stabilitate. Anul trecut am avut 
alegeri locale. Dacă şi anul acesta vom avea 
alegeri ne mai rămân doi ani de mandat, din 
care în unul vom pregăti acte şi în celălalt 

guvern? Cancelaria Guvernului? Cancelaria 
trebuie să aibă grijă ca reformele iniţiate să 
se realizeze şi să nu trimită doar controale 
în teritoriu. Ne dorim să avem reprezenta-
nţi direcţi în cabinetul de miniştri. Încă o 
problemă cu care se confruntă majoritatea 
primarilor este că nu pot angaja specialişti 
pentru a efi cientiza activitatea din cau-
za restricţiilor privind salarizarea. Nu poţi 
aduce în primărie un specialist bun pe un 
salariu de mizerie.  Daţi-ne posibibilitatea 
să mărim salariile din resurse proprii, ca sa 
putem aduce în primării specialişti. Imple-
mentaţi odată această autonomie fi nanciară 
ca să putem lucra, ca fi ecare să poată decide 
ce e mai bine pentru primăria şi comuni-
tatea pe care o conduce. Îmi doresc o bună 
conlucrare între administraţia publică cen-
trală şi cea locală şi să ajungem să ne mân-
drim cu toţii de ce am relizat împreună şi 
ţin să mulţumesc partenerilor străini pentru 
spijinul şi ajutorul oferit.”

”Multumesc organizatorilor Foru-
mului, care ne-au întrunit azi, 

aici, pentru că ne-au invitat şi pe noi, re-
prezentanţii Găgăuziei. Afl ându-mă în sală, 
ascultându-i pe vorbitori mi-am dat seama 
şi m-am simţit mândru că am găsit în sfâ-
rşit locul unde am simţit că Moldova este o 
ţară, un stat unitar şi nu o piaţă, un bazar. 
Statul e ca un sat unde locuitorii sunt uniţi 
atunci când se confruntă cu o situaţie de 
urgenţă sau un eveniment important: un 
incendiu,  o înmormântare sau o nuntă.  În 
Găgăuzia avem 26 de primari, dintre care 
16 au fost realeşi la ultimele alegeri. Prin-
cipala noastră preocupare este să-i ajutăm 
pe cei nou aleşi să se acomodeze cât mai 
repede cu noua funcţie şi cerinţele ei. Mu-
lţumesc conducerii CALM pentru spijinul şi 

ajutorul necondţionat şi cred că în decursul 
celor cinci ani de activitate am realizat lu-
cruri de care putem fi  mândri. Şi aniversa-
rea CALM pe care o celebrăm acum e un 
prilej bun de a vorbi de aceste realizări. Am 
reuşit să formăm nişte structuri proprii 
independente în teritoriu, să avem o lege 
prin care la sfârşit de an consiliul local poa-
te să-l premieze sau să-l taxeze pe primar 
pentru activitatea pe care o desfăşoară. Am 
reuşit, deşi nu substanţial, să obţinem ma-

 Nina Cereteu, primar de Dro-
chia: ”CALM că este unica 
organizaţie, aş numi-o chiar 
instituţie, care uneşte, con-
solidează, adună totţi prima-
rii indiferent de opţiunile lor 
politice, ne oferă asistenţă!”

ne vom desfăşura propriu zis activitatea. E 
o ruptură foarte mare între administraţia 
publică centrală şi autorităţile locale, a 
fost centralizat tot ce s-a putut, autorităţile 
publice locale nu au  pârghii de decizii ca 
să-şi efi cientize activitatea şi să dezvolte 
comunităţile.  Primarii nu sunt aleşi după 
culoarea politică, ci ca persoane. Fără a-i 
supăra pe colegii găgăuzi, vă voi întreba 
retoric : ”Başcanul Gagăuziei este membru 
de guvern, dar cine ne reprezintă pe noi la 

Alexandru Botnari, primar 
Hânceşti, presedinte al Reţelei 
Oraşelor: ”E o ruptură foarte 
mare între administraţia pu-
blică centrală şi autorităţile 
locale, a fost centralizat tot 
ce s-a putut, autorităţile 
publice locale nu au  pârghii 
de decizii ca să-şi efi cientize 
activitatea şi să dezvolte 
comunităţile!”
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CALM, LA 5 ANI: CONSECVENŢĂ, 

jorarea salariilor, victorie pe care trebuie 
s-o repetăm. Vreau să abordez succint o se-
rie de probleme importante pentru primarii 
din toată republica. Primarii din Găgăuzia 
se pronunţă pentru transferul impozitului 
pe venit  la reşedinţa contribuabilului şi 
nu la locul de muncă. Unde omul locuieşte, 
acolo trebuie să meargă impozitele pe care 
le plăteşte la stat pentru că unde locuieşte 
benefi ciază de îmbunătăţirea condiţiilor de 
trai. Sistemul de formare a bugetelui ţării 
trebuie modifi cat. Sistemul în care banii 
se adună la Chişinău, apoi din Chişinău 
sunt repartizaţi în teritoriu este depăşit. În 
Găgăuzia cea mai mare parte a impozite-
lor locale rămâne în teritoriu şi când este 
vorba de miliardul furat, spunem în glumă 
că mai mult au furat de la voi decât de la 
noi, pentru că banii noştri rămân „acasă”. 
Credem că cu cât statul dispune de mai 
mulţi bani, cu atât ispitele la vârf sunt mai 
mari, de aceea cred că cea mai mare parte a 
impozitelor trebuie să rămână în teritoriu. 
Credem că este indicat introducerea unui 
impozit social unic pentru toţi cetăţenii 
republicii. La întreţinerea pensionarilor şi 
invalizilor trebuie să constribuie toţi nu 
doar cei care muncesc legal. Trebuie revi-
zuite din talpă toate plaţile  sociale, care 
trebuie să fi e concentrate în teritoriu şi nu 
la centru.  Lista de ajutoare sociale şi sub-
venţii sociale este atât de lunga că nu mai 
reuşim să-i facem faţă. Sistemul de ajutor 

social a devenit un instrument care este fo-
losit pentru acumularea de capital politic 
şi cred că acest capital aparţine,  de drept, 
administraţiei locale.  La noi,  în  sud, ne 
confruntăm cu plecarea în masa a popu-
laţiei, în acelaşi timp  indicele de mortali-
tate este mai mare decât  cel al natalităţii. 
Trebuie să oprim migraţia. Avem nevoie 
de programe serioase cu subvenţionări de 
credite mici ca să-i reţinem pe cei tineri în 
teritoriu.”  

”Voi aborda direct problemele, prima 
legată fi ind de  Ministerul Finanţe-

lor. Când mergi la o instituţie,  fi e de nivel 
raional sau de la centru,  serviciile  contabi-
litate, economie, statistica sunt separate. La 
primărie toate aceste servicii sunt acoperite 
de contabil şi primar. Sugestia mea la adre-
sa ministrului de la Finanţe este de a pregăti 
foarte bine reformele înainte de a trece la 
implementarea lor  şi totodată de a instrui 
personalul implicat cu privire la noile regle-
mentări şi norme în domeniu.  Fiindcă, dacă 
în primărie primarul şi contabilul ştiu cum 
şi ce trebuie să facă, atunci lucrurile vor 
merge bine în întreaga comunitate. Şi  vreau 
să spun, cu riscul de a fi  acuzat  de lipsa de 
modestie,  că ţara este condusă de primari 
şi nu de guverm. Tot în curtea Ministerului 
de Finanţe, vreau să aduc la cunoştinţă că 
programele GAP lucrează foarte greu toc-
mai pentru că nu s-a pregătit terenul pentru 
derularea lor, iar oamenii nu sunt instru-
iţi şi nu ştiu ce să facă. Transferurile care 
se făceau prin Trezorerie se fac ca înainte, 
doar că acum mai e nevoie de semnătura 
digitală. Deşi introducerea suportului digi-
tal ar trebui să simplifi ce procedurile şi să 
ne scutească de drumuri inutile, trebuie să 
mergem în continuare la Trezorerie să dăm 
cu subsemnatul, astfel că practic facem un 
lucru de două ori. Organizarea şedinţeor Co-
misiilor Paritare trebuie anunţate din timp,  
pentru ca noi să ne putem pregăti şi formu-
la clar problemele cu care ne confruntăm 
şi întrebările pe care dorim să le adresăm 
autorităţilor centrale. Referitor la subiectul 

reprezentării noastre la guvern, abordat de 
domnul Botnaru, vin cu propunerea ca în 
cadrul Ministerului Dezvoltării Regionale  
să fi e instituită o funcţie de prim vice-mi-
nistru, caz în care minsterul se va numi 
Ministerului Dezvoltării Regionale şi Admi-
nistraţiei Publice, ori în cadrul Ministerului 
de Interne, ca în România. Noi trebuie să 
avem un reprezentant clar care să asigure o 
legătură permanentă şi o continuitate între 
guvernarea centrală şi administraţia locală, 
să urmărească, să asigure o comunicare efi -
cientă şi să-şi asume responsabilităţi pentru 
buna funcţionare  a relaţiei dintre guvern şi 
administraţia locala. În prezent, Cancelaria 
Guvernului este instituţia care asigură legă-
tura Guvernului cu administraţia locală,  iar 
în cazul unor probleme depistate în timpul 
vreunui control şi datorate unei comunicări 
defi citare  vina îi este imputată în totalita-
te primarului. Pentru a diminua presiunea 
şi efectele negative ale politicului asupra 
actului administrativ, vin cu nişte propu-
neri. Propun să preluăm modelul francez al 
administraţiei locale: primarul este ales de 
consiliu pentru un mandat de 6 ani. La noi, 
unui primar nou ales îi trebuie 2 ani în care 
să se acomodeze în post, un an munceşte şi 
în următorul trebuie să se pregătească din 
nou pentru alegeri. În primul mandat un 
primar lucrează efectiv 1 an. Propun ca pri-
marul să aibă cel mult două- trei mandate: 
în sate există riscul să se instaureze o mică 
dictatură locală. Pentru a împedica  situaţi-
ile în care primarii sunt nevoiţi să stea la 
cheremul unor funcţionari sus-puşi,  propun 
ca primarulor să li se acorde imunitate. Cred 
că e nevoie şi chiar necesar ca să primim 
dreptul şi libertatea de a aplica direct la 
structurile internaţionale pentru fi nanţare 
de programe  şi nu prin intermediul guver-
nului. Astfel e mult mai usor de urmărit şi 
verifi cat unde merg banii şi cum sunt chel-
tuiţi . Vă chem pe toţi să fi m uniţi şi prin 
intermediul CALM să ne facem auziţi cu un 
mesaj foarte clar către autorităţi şi întreaga 
societate şi să dăm un  ragaz guvernului să 
lucreze.”

”Noi, în RM, ne afl ăm într-o situaţie 
excepţională. Poate ar trebui ca 

toate fondurile care vin în RM să ajungă şi 
la satele care nu reuşesc din diverse motive 
să acceseze fonduri europene. În cele mai 
multe localităţi nu există personal califi cat 
care să conceapă şi să realizeze un proi-
ect eligibil pentru fi nanţare şi chiar daca 
se reuşeşte acest lucru, de cele mai multe 
ori, din varii motive, nu este selectat şi nu 
primeste fi nantare. Sunt foarte puţini care 
câştigă aceste proiecte. Ce facem noi ceilalţi, 
care nu caştigăm? Şi aici cred că propunerea 
dlui Chirtoacă de a varsa o sumă fi xă anual 
fi ecărei primării ar fi  binevenită. Satul în 
frunte cu primarul îşi vor stabili nişte pri-
orităţi şi vor folosi acești bani acolo unde e 
nevoie. Şi încă o problemă: avem nevoie de 
reprezentat în guvern: o să ne uşureze mun-
ca tuturor. Legat de reforma electorală – tre-
buie să facem schimbările potrivite ca să nu 
mai alegem sigla sau partidul, ci sa alegem 
omul. Poate mai reducem si din numărul 
deputaţilor că nu suntem o ţară nici foarte 
mare şi nici foarte bogată.”

Nicolae  Gotişan, preşedintele 
Asociaţiei primarilor din UTA 
Găgăuzia: ”Mulţumesc condu-
cerii CALM pentru spijinul şi 
ajutorul necondţionat şi cred 
că în decursul celor cinci 
ani de activitate am reali-
zat lucruri de care putem fi  
mândri. Şi aniversarea CALM 
pe care o celebrăm acum e 
un prilej bun de a vorbi de 
aceste realizări!”

Alexei Busuioc, primar de 
Capaclia: ”Cred că e nevoie şi 
chiar necesar ca să primim 
dreptul şi libertatea de a 
aplica direct la structurile 
internaţionale pentru fi na-
nţare de programe  şi nu 
prin intermediul guvernului. 
Astfel e mult mai usor de 
urmărit şi verifi cat unde 
merg banii şi cum sunt 
cheltuiţi . Vă chem pe toţi să 
fi m uniţi şi prin intermediul 
CALM să ne facem auziţi cu 
un mesaj foarte clar către 
autorităţi şi întreaga soci-
etate şi să dăm un  ragaz 
guvernului să lucreze!”
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”Vreau să aduc în atenţie nişte pro-
bleme pentru rezolvarea cărora nu 

e nevoie de bani. Prima – primarii să aibă 
acces liber în sediul guvernului, fără per-
mis. Pentru că dacă venim la Dstră venim 

cu probleme. Doi:  din 1995 se  tot vorbeşte 
de descentralizare. Am făcut legea – e foarte 
bună, nu am elaborat mecanismele de acu-
mulare a banilor în teritoriu. Soluţia salva-
toare pentru această situaţie este achitarea 
impozitului pe venit la locul de reşedinţă pe 
care guvernele precedente n-au aplicat-o pe 
motiv că este irealizabilă din punct de vede-
re tehnic, lucru total neadevărat. Apoi, de-
falcările la bugetele locale de la serviciile de 
notariat şi seviciile de cadastru.  Referitor la  
Fondul Rutier din care, potrivit prevederilor 
legale, 50%  merge la stat şi 50% la bugetele 
locale. Dar structurile raionale au şi ele bu-
gete locale, deci trebuie undeva de precizat  
la care bugete locale, de nivel 1 sau 2 şi care 
este exact raportul de procentaj care revine 
fi ecărui dintre ele. Si la fel, ca alţi colegi, îmi 
exprim nedumerirea în legătură cu rolul şi 
rostul  existenţei raioanelor pentru adminis-
traţia locală de nivel 1.”

”Ma bucur că din prime zile ale 
mandatul am putut să particip la 

această adunare şi să ascult problemele cu 
care va confruntaţi, să putem institui şi o 
platformă de dialog. De cinci ani sunt şi eu 
în structurile guvernamentale şi constat cu 
mare regret că, de fapt, problemele pe care 
le-am auzit acum cinci ani sunt actuale şi 
în prezent. Am preluat guvernarea ţării în-
tr-un moment difi cil, marcat de probleme 
economice, pe de o parte, dar și de o scăde-
re dramatică a încrederii populaţiei în clasa 
politică, aşa cum au menţionat mai mulţi 
vorbitori azi. Acest guvern este ultima şansă 
a acestei clase politice. Vreau să vă spun că 
sunt conştient, la fel şi toţi membrii Cabine-
tului, de starea de criză şi ne-am asumat co-
nştient responsabilitatea actului de guver-
nare în atare condiţii. Ştiu că nu mai e loc 
pentru populism, pentru declaraţii, poate nu 
ştiu încă cum trebuie să fi e un guvern bun, 
dar ştiu sigur cum nu trebuie să fi e un gu-

vern. În executiv nu e loc pentru disensiuni 
politice. Guvernul trebuie să se concentreze 
pe acţiuni şi să ofere rezultate. Nu vreau să 
trec cu vederea protestele şi vă asigur că am 
aplecat urechea tot timpul la solicitările şi 
revendicările protestatarilor. De la declanşa-
rea lor, am considerat aceste proteste utile, 
pentru că din experienţă ştiu că presiunea 
societăţii civile pe guvern îl determină să 
fi e mai responsabil sau cel puţin să nu se 
relaxeze. Criza economică, socială din R Mol-
dova este rezultatatul destabilizării politice 
din ţară şi a politizării exesive a societăţii. 
Pentru că am ajuns în situaţia în care în-
tr-o întreprindere toate angajările se făce-
au pe criterii politice. După o săptămână de 
la investirea guvernului am luat o serie de 
măsuri bazate pe programul de guvernare 
care în mare parte este programul guvernu-
lui precedent şi este un program care are la 
bază implementarea  acordului  de asociere 
a RM cu UE. Dincolo de priorităţile pe care 
le-am defi nit şi stabilit şi care se  regăsesc 

seamnă stabilitatea care va restabili încre-
derea partenerilor externi, acesta fi ind lucru 
cel mai important. Vă asigur că,  în calitate 
de preşedinte al Fondului Rutier, voi depune 
tot efortul necesar ca o parte din resursele 
fondului să fi e alocate reabilitării dumuri-
lor din localităţi. Important este să avem 
răbdarea necesară, să păstrăm ordinea în 
societate, să lăsăm guvernul să lucreze şi 

Nina Costiuc, primar de Budești: 
”Poate mai reducem si din 
numărul deputaţilor că nu 
suntem o ţară nici foarte 
mare şi nici foarte bogată.”

 ”Din 1995 se  tot vorbeşte 
de descentralizare. Am făcut 
legea – e foarte bună, nu 
am elaborat mecanismele 
de acumulare a banilor în 
teritoriu. Soluţia salvatoare 
pentru această situaţie este 
achitarea impozitului pe 
venit la locul de reşedinţă pe 
care guvernele precedente 
n-au aplicat-o pe motiv că 
este irealizabilă din punct 
de vedere tehnic, lucru total 
neadevărat!”

În cadrul adunării, reprezentanţii APL au vorbit şi despre necesitatea depolitizării administraţiei 
locale. Prezent la eveniment, şeful executivului a propus lansarea unei platforme de comunicare, 
pentru menţinerea unui dialog între administraţia publică centrală şi cea locală. Totodată, premie-
rul a declarat că va depune efortul necesar astfel încât o parte din Fondul Rutier pentru anul 2016 
să poată fi  utilizat şi pentru reabilitarea drumurilor din localităţi.

în programul de guvernare - lupta cu coru-
pţia, reforma în justiţie, sistemul energetic, 
mediul de afaceri ş.a.m.d., am înţeles că 
oamenii sunt preocupaţi de lucruri elemen-
tare care determină calitatea vieţii – preţul 
produselor alimentare, preţul serviciilor co-
munale ş.a. Am încercat deci să ne rezolvăm 
problema legată de transparenţa formării 
preţurilor. Am reușit în timpul vizitei în Ro-
mânia să debursăm acel credit rambursabil 
către RM. Am reluat discuţiile cu reprezen-
tanţii Fondului Monetar Internaţional, care 
îşi va deschide în curând o misiune în RM. 
Noi vedem în relaţia cu FMI nu doar un sim-
plu împrumut de bani. Un acord cu FMI în-

Pavel Filip, prim-ministrul RM: 
”Nu vă cer să  mă credeţi pe 
cuvânt, veţi constata acest 
lucru pe măsură ce vom reuşi 
să rezolvăm problemele pe 
care ni le semnalaţi. Vă cer 
doar să mă consideraţi un 
partener de dialog, să ştiţi că 
puteţi discuta deschis despre 
problemele care există şi cu 
care vă confruntaţi, pentru că 
cred cu toată fi inţa că pro-
blemele pot fi  rezolvate doar 
prin dialog!”  

vă asigur că soluţiile vor veni. Am avut oca-
zia să vizitez mai multe localităţi, să discut 
cu oamenii din sat şi de fi ecare dată mi-am 
întărit convingerea cât de important este 
pentru un politician să nu promită mai mult 
decât poate face. Ceea ce vă pot promite este 
că guvernul va munci susţinut pentru a face 
faţă problemelor din ţară şi pentru a pune 
Moldova pe o cale sănătoasă de dezvoltare. 
Sper că vă veţi convinge în scurt timp că 
sunt un om al faptelor concrete şi toţi mem-
brii echipei guvernamentale sunt oameni ai 
faptelor concrete. Nu vă cer să  mă credeţi pe 
cuvânt, veţi constata acest lucru pe măsură 
ce vom reuşi să rezolvăm problemele pe care 
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CALM, LA 5 ANI: CONSECVENŢĂ, 
ni le semnalaţi. Vă cer doar să mă conside-
raţi un partener de dialog, să ştiţi că puteţi 
discuta deschis despre problemele care exis-
tă şi cu care vă confruntaţi, pentru că cred 
cu toată fi inţa că problemele pot fi  rezolvate 
doar prin dialog. Mă voi asigura că aceas-
tă platformă de dialog va fi  permanentă. Si 
eu, şi colegii mei din guvern, suntem hotă-
râţi să lăsăm politica în seama partidelor, 
de aceea lansăm către toţi funcţionarii din 
administraţia publică de la toate nivelele, 
indiferent de culoare, apelul: „Noi guvernăm 
pentru oameni, nu pentru partide” , iar la 
prima şedinţă a guvernului i-am chemat pe 
ministri să uite de partide, să lăsăm politica 
în seama politicienilor şi să ne concentrăm 
pe acţiuni concrete. Republica Moldova, în 
principiu, este condusă de administraţia pu-
blică locală de nivelul 1, cei care se întâl-
nesc zi de zi cu cetăţenii RM, le simt care 
sunt nevoile, problemele şi sunt în situaţie 
să răspundă zi de zi la întrebări. Am stabilit 
un lucru important, și anume că vom avea 
o platformă de comunicare permanentă, şi 
este convingerea mea că problemele, oricât 
de mari ar fi , pot fi  depăşite doar pe platfor-
mă de dialog. Am preluat guvernarea ţării 
într-un moment difi cil, marcat de probleme 
economice, pe de o parte, dar și de o deterio-
rare a încrederii oamenilor în clasa politică, 
pe de altă parte. Am spus-o și cu alte ocazii, 
poate că acest guvern este ultima șansă a 
clasei politice, cel puţin astfel am califi cat-o 
eu. Sunt personal conștient de această si-
tuaţie difi cilă și împreună cu mine și mem-
brii Cabinetului de miniștri conștientizăm 
această stare de criză, asumându-ne această 
responsabilitate a actului guvernării. Am 
avut ocazia să vizitez mai multe localităţi. 
Mi-am întărit convingerea că un politician 
nu trebuie să propună mai mult decât poate 
să facă. Promit că Guvernul va munci pen-
tru a pune Moldova pe o cale sănătoasă de 
dezvoltare. Nu vă cer și nu trebuie  să mă 
credeţi pe cuvânt. Suntem conștienţi că oa-
menii vor crede doar după ce vor vedea re-
alizări. Probleme pot fi  rezolvate doar prin 
dialog. Suntem hotărâţi să lăsăm politica pe 
seama partidelor, noi guvernăm pentru oa-
meni, nu pentru partide. Primul meu apel a 
fost către miniștri să uite de partide. Noi, la 
Guvern o să ne concentrăm pe acţiuni con-
crete. Ar fi  fost bine să fi e un guvern tehno-
crat, dar este necesar și suportul majorităţii 
parlamentare. Voi insista ca să includem în 
buget fi nanţările pentru proiectele priori-
tare. Desigur, ar fi  mai bine să fi e liniște în 
faţa Guvernului. Astăzi, mai mult ca oricând 
avem nevoie de calm în societate.”

”Simt şi eu acum ce simt  probabil 
“gasterbaiterii” când se întorc aca-

sa: pruncul pe care l-au conceput cu ani în 
urmă s-a transformart într-un copilaş care 
aleargă în jurul casei, care are personali-
tate, caracter şi vrea să deschidă uşa şi să 
cunoască lumea. Aici, la această adunare 
generală, vedem că acest “prunc”, conceput 
cinci ani în urmă,  chiar are voinţă, vrea să 
se impună în viaţa publică a RM, şi asta mă 
onorează pentru că APL asigură echilibrul 
puterii în stat. Asta e ceea ce cer cetăţenii 
de la Dstră şi asta este instituţia în care s-a 
transformat CALM, o instituţie care nu poa-

te fi  ignorată de autorităţile centrale şi nu 
poate fi  tratată cu distanţă de partenerii de 
dezvoltare,  fapt confi rmat de numeroase-
le acorduri semnate azi, chiar aici. Mesajul 
meu vine din partea comunităţii de experţi, 
organizaţiilor care stiu să analizeze buge-
tele locale, să ofere asistenţă juridică când 
este nevoie, când trebuie promovată dez-
voltarea locală nu prin vorbe, retoric, ci prin 
infrastructură, prin proiecte foarte mult 
aşteptate la nivel local. Principiile şi idei-
le  care au stat la bazele CALM –ului s-au 
concrtetizat prin recunoşterea pe plan in-
ternaţional a asociaţiei. Nu putem trece cu 
vederea nici ce se întâmplă în ţară, pentru 
că traversăm o criză de încredere şi confi de-
nţă în instituţiile de bază ale statului, care 
le subminează adânc puterea de convingere 
şi forţa acestora. Depăşirea acestei situaţii 
cere unitate şi solidaritate, ceea ce CALM-ul 
orefă prin defi niţie, dar cere, de asemenea, 
şi viziune. Avem nevoie de lideri noi, lideri 
care să compenseze şi să completeze golul 
în care se găseşte în acest moment clasa po-
litică. Mă voi bucura foarte mult să văd pri-
mari care îşi asumă responsabilitatea de a 
conduce un minister, dar chem la prudenţă 
pentru că deseori sistemele se arată a fi  mai 
puternice decât oamenii. Forţa adevărată a 
CALM-ului este ca un fi r de iarbă care înce-
arcă să iasă la suprafaţă prin beton şi asfalt. 
Cred, împreună cu colegii de la Institutul de 
Dezvoltare, că meritaţi o ţară în care cetăţe-
nii sunt respectaţi, în care ciclurile politice 

aduc schimbări pozitive, în care politicienii 
sunt responsabili, în care instituţiile mun-
cesc să aducă soluţii nu să participe la gâl-
ceava politicienilor. CALM-ul trebuie să dea 
tonul la această reechilibrare a puterii în 
stat, la revenirea la normalitate, la prinde-
rea din urmă a ţărilor care au ajuns la un 
echilibru civilizat. Este foarte bine că CALM 
integrează în rândurile sale persoane care 
aparţin unor partide diferite, pentru că ace-
asta îi conferă diversitate şi posibilitatea de 
a alege. Dar problemele care s-au acumulat 
cer rezolvare acum şi nu peste o sută de ani. 
Pentru asta aveţi obligaţia  şi capacitatea să 
impuneţi voinţa Dstră actualului guvern ca 
să se concentreze pe problemele imediate: 
eliminarea corupţiei, probleme de dezvol-
tare economică a ţării. Cand stai mai mult 
timp în străinătate, îţi dai seama ce prăpas-
tie există între calitatea vieţii de-acolo şi de 
aici, din ţară. Trebuie să fi m mult mai vigile-
nţi la oamenii politici care promit marea şi 
sarea şi care nu se ţin de promisiuni.”

ranţă, un motiv este instabilitatea politică, 
dar şi indiferenţa politicienilor pentru viaţa 
cetăţenilor din RM. În aceste condiţii, Co-
misia Administraţie Publică, Dezvoltare Re-
gională, Mediu și Schimbări Climatice şi-a 
concentrat acivitatea asupra elaborării proi-
ectelor şi efectuării controlului parlamentar 
prin organizarea şi desfăşurarea audierilor 
publice, elaborarea şi expedirea de comuni-
cate şi adresări diverselor instituţii şi insta-
nţe. În 2015 au fost organizate 10 audieri 
şi dezbateri publice pe problemele legate de 
alimentarea cu apă potabilă, privind imple-
mentarea noului sistem de fi nanţe publice, 
privind proiectul de modifi care a legii achi-
ziţiilor publice, politica bugetar-fi scală pe 
anul 2016. Pe  ordinea de zi a Comisiei s-au 
regăsit 43 de acte legislative (proiecte) din 
care: doar 4 au fost aprobate în lectura fi na-
lă şi au intrat în vigoare; 7 au fost examina-
te şi 6 au fost aprobate în prima lectură; 12 
au fost amânate sau scoase de pe ordinea de 
zi a şedinţelor parlamentului. Aceasta este 
atitudinea parlamentarilor din Republica 
Moldova faţă de problemele APL. Practic, 
toate propunerile formulate azi în discursu-
rile vorbitorilor au fost înregistrate în parla-
ment ca iniţiative legislative ale deputaţilor, 
dar niciuna n-a fost discutată şi aprobată de 
parlament. În privinţa noului guvern cred că 
primul lucru pe care ar trebui să-l facă e să 
impună renunţarea la apartenenţa politică 
a membrilor cabinetului de  miniştri pe pe-
rioada mandatului. Cuvintele dlui Draghici:„ 
Oamenii nu sunt cifre, satele nu sunt sume” 
să fi e scrise cu litere mari în fi ecare cabinet 
şi în mintea funcţionarilor publici din admi-
nistraţia publică centrală. Şi este binevenită 
iniţiativa unor întâlniri separate ale Consili-
lui CALM cu fi ecare fracţiune din parlament. 
Cu felicitări pentru semijubileul CALM şi cu 
ocazia zilei APL, vreau să vă multumesc 
pentru curaj, optimism, insistenţă, munca 
pe care o depuneţi, sacrifi cându-vă sănăta-
tea şi, uneori, chiar viaţa.”

”Am venit cu un discurs pregătit 
despre reformele care s-au făcut, 

ce s-a reuşit, dar  mi-am dat seama că voi 
ştiţi mai bine ce s-a reuşit şi ce nu s-a reuşit 
în privinţa reformelor, pe parcursul ultimi-
lor doi ani. Decalajul dintre confortul cu care 
am venit şi ceea ce am auzit aici  îmi dă un 
semnal foarte clar că există un defi cit de co-
municare între instituţia pe care o conduc şi 
APL. Vreau ca, pe viitor, să schimbăm radical 
situaţia. O instituţie nu poate să gestioneze 
fi nanţele publice pe întreg teritoriul ţării în 
lipsa unei legături, un feedback din teritoriu, 
ca să înţelegem care este efectul acţiunilor 
noastre. Pentru asta invit CALM la o întâlni-
re pentru a vedea cum putem avea acel ca-
nal de comunicare şi legătură permanentă. 
Nu vreau să mai aud de favoritisme politice: 
eu nu vin din politică, nu sunt membru al 
niciunui partid, pentru mine sunteţi toţi la 
fel de simpatici. Dar nu e sufi cient să spun 
asta. I-aţi spus domnului prim-ministru că 
veţi fi  cu ochii pe dânsul, eu vă rog să tra-
geţi cu ochiul şi pe la Ministerul de Finanţe. 
Orice caz de favoritism politic, vă rog să ni-l 
semnalaţi la Ministerul de Finanţe, ca să 
putem lua măsurile de rigoare. Ne mişcăm 
cu paşi mici, dar înainte, vom avea în eta-

 Igor Munteanu,  Director execu-
tiv IDIS ”Viitorul”, Ex-ambasador 
al Republicii Moldova în SUA: 
”Aici, la această adunare 
generală, vedem că acest 
“prunc”, conceput cinci ani în 
urmă,  chiar are voinţă, vrea 
să se impună în viaţa publică 
a RM, şi asta mă onorează 
pentru că APL asigură echili-
brul puterii în stat!”

 Elena Bodnarenco, președintele 
comisiei parlamentare Adminis-
traţie Publică, Dezvoltare Regio-
nală, Mediu și Schimbări Clima-
tice: ”Cuvintele dlui Draghici: 
„Oamenii nu sunt cifre, satele 
nu sunt sume” să fi e scrise 
cu litere mari în fi ecare ca-
binet şi în mintea funcţiona-
rilor publici din administraţia 
publică centrală!”

”Nicio guvernare, din cele trei pe care 
le-am avut după alegerile parla-

mentare, nu a avut o abordare clară a pro-
blemelor în domeniul administraţiei publice 
locale şi o viziune clară de rezolvare a aces-
tora. Reforma descentralizării a fost practic 
îngheţată. Pe parcursul anului precedent în 
parlamentul RM nu a ajuns nicio iniţiativă 
legislativă din partea guvernului cu referi-
re la administraţia publică locală. Cu sigu-



VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

Buletin informativ
nr. 3 (30), 2016

11Puterea în APLicare/spre o autonomie locală reală

ATITUDINE, LOBBY, MATURITATE

pa următoare dezbateri pe poltica fi scală, şi 
rog conducerea CALM să particpe pentru că 
există unele aspecte care afecteză acivitatea 
APL, ca să ajungem la un numitor comun, să 
gasim soluţii bune pentru toţi.” 

”Sunt unul din miniştrii care a trecut 
prin toate etapele ierarhice, de la 

APL de nivel 1 la APL de nivel 2 şi apoi APC, 
de la primar la ministru, şi cunosc proble-
mele din interior. Activitatea Ministerului 
Dezvoltării Regionale este guvernată de Le-
gea nr.48 din 2006, pe care ne străduim să o 
punem în aplicare pas cu pas, şi se desfăşoa-
ră prin agenţiile înfi inţate pe zone: centru, 
sud şi nord. La momentul actual lucrăm la 
înfi inţarea unei agenţii în Găgăuzia, urmea-
ză înfi inţarea unei agenţii separate pentru 
municipiul Chişinău şi ca ultimă etapă – o 
agenţie  de dezvoltare regională în Transnis-
tria. Voi fi  cel mai încântat când legea va fi  
aplicată în totalitate, iar disensiunile lega-
te de unele prevederi ale acesteea, care vor 
apărea pe parcurs, să fi e soluţionate  şi ar-
monizate cu condiţiile din teritoriu în cadrul 
unor discuţii constructive. În  Documentul 
Unic de Program al Ministerului pe care îl 
conduc, aprobat prin hotărâre de guvern, au 
fost propuse proiecte, dintre care unele au 
fost implementate, celelalte urmează a fi  re-
alizate,  în valoare  de un miliard şi trei sute 
de milioane de lei. Suma de 1 la sută care 
ne este alocată din bugetul de stat nu este 
sufi cientă pentru derularea tuturor proiec-
telor propuse. Am reuşit să implementăm 
din 2013 până în 2015 proiecte în valoare de 
800 de milioane de lei. Ne zbatem ca suma 
alocată din buget să se ridice cel puţin la 2 
sau chiar 3 la sută din bugetul de stat. Sunt 

deschis către comunicare şi colaborare fi in-
dcă ştiu problemele din teritoriu şi doresc să 
le discutăm și să gasim soluţii viabile şi în 
acest sens vom semna un protocol, un acord 
de colaborare între Ministerul dezvoltării 
regionale şi CALM, pentru a menţine des-
chisă în permanenţă comunicarea cu APL. 
Vă îndemn să adoptăm sigla asociaţiei dvs, 
“CALM”, drept deviză pentru demersurile 
şi acţiunile fi ecăruia dintre noi. Să găndim 
raţional şi cu “CALM” când suntem che-
maţi pe baricade de politicieni şi să chibzu-
im asupra urmărilor pe care le au deciziile 
noastre.” 

”La 25 de ani de la declararea inde-
pendenţei, Republica Moldova nu 

a reuşit să creeze un sistem, un stat fun-
cţional. Republica Moldova, care este de-
clarată prin constituţie stat descentralizat, 
are un stat nefuncţional, deaceea sistemul 
APL care este parte a puterii executive nu 
funcţionează. Trebuie să creăm acest me-
canism de descentralizare: partea legală, 
resursele fi nanciare, proprietate şi să lăsăm 
APL să se îngrijească de interesele cetăţe-
nilor, aşa cum este prevăzut de lege. Refor-
ma administrativă cu cele 3 componente 
de bază: descentralizarea statului, reforma 
administraţiei publice locale şi reforma ad-
ministraţiei publice centrale, trebuie să ne 
conducă la un sistem de administrare sim-
plifi cat, administraţia centrală se ocupă de 
elaborarea politicilor, iar implementarea şi 
executarea lor  să fi e transmisă către admi-
nistraţia locală şi alte instituţii ale statului. 
Cu un CALM atât de combativ cum aţi de-
monstrat că sunteţi sigur vom reuşi.”

”NU voi face promisiuni pentru că 
timpul promisiunilor a trecut, ori 

ne punem pe treabă, ori cetăţeanul întreru-
pe relaţia cu noi. Unicul meu angajament 

este că o să muncesc pe segmentul pentru 
care sunt responsabil. Începând cu ora 06:30 
mă puteţi găsi la birou. Acum despre câteva 
chestiuni care privesc Ministerul Mediului 
şi care cred că trebuie să aibă o rezolvare 
imediată. Ne-am angajat când am făcut ace-
astă coaliţie ca timp de 3 luni de zile să fa-
cem o reformă primară a administraţiei pu-
blice centrale, una în care vor dispărea trei 
sau patru ministere, multe agenţii şi mulţi 
birocraţi care să mănânce pâinea statului. 
Zic că acest lucru nu trebuie să se oprească 
la acest nivel. Cred că trebuie fortifi cată la 
maxim poziţia APL, pentru că acolo stă pu-
terea statului. Sunt un adept fi del şi fervent 
al modelului estonian unde lipseşte nivelul 
doi şi nimeni nu plânge. Sunt absolut sigur 
că reuşim să facem acelaşi lucru şi la noi. 
Pentru asta este nevoie de o reformă teri-
torial administrativă, ca să putem derula 
proiectele de dezvoltare regională, de apă şi 
canalizare. La Ministerul Mediului am fi na-
lizat elaborarea tuturor strategiilor pe poli-
ticile ce ţin de apă, de salubrizare... Singura 
condiţie pe care o pun europenii care vor să 
dea banii este regionalizarea şi organizarea 
teritorial administrativă. În momentul în 
care le vorbim de proiecte pentru localităţi 
mici de 1000 de oameni nici nu ne ascultă. 
Sunt sigur că dacă vorbim, discutăm vom 
găsi soluţia cea mai bună pentru RM.”

Octavian Armașu, Ministrul 
Finanţelor: ”Decalajul dintre 
confortul cu care am venit 
şi ceea ce am auzit aici  îmi 
dă un semnal foarte clar că 
există un defi cit de comuni-
care între instituţia pe care 
o conduc şi APL! I-aţi spus 
domnului prim-ministru că 
veţi fi  cu ochii pe dânsul, eu 
vă rog să trageţi cu ochiul şi 
pe la Ministerul de Finanţe.”

Vasile Bâtcă, Ministrul dezvoltării 
regionale și construcţiilor: ”Sunt 
deschis către comunicare şi 
colaborare fi indcă ştiu pro-
blemele din teritoriu şi doresc 
să le discutăm și să gasim 
soluţii viabile şi în acest sens 
vom semna un protocol, un 
acord de colaborare între 
Ministerul dezvoltării regio-
nale şi CALM, pentru a me-
nţine deschisă în permanenţă 
comunicarea cu APL!”

 Iurie Ţap, președintele Comisiei 
parlamentare pentru descentra-
lizare și autonomie locală: ”Cu 
un CALM atât de combativ, 
cum aţi demonstrat că sun-
teţi, sigur vom reuşi!”

 Valeriu Munteanu, ministrul 
Mediului: ”Cred că trebuie 
fortifi cată la maxim poziţia 
APL, pentru că acolo stă pu-
terea statului. Sunt un adept 
fi del şi fervent al modelului 
estonian unde lipseşte nive-
lul doi şi nimeni nu plânge.  
Sunt absolut sigur că reuşim 
să facem acelaşi lucru şi la 
noi!”

La fi nalul Adunării Generale a fost 
adoptată o declaraţie, în care au fost 
trecute revendicările și propunerile pri-
marilor. 
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Situaţia actuală din domeniul des-
centralizării și autonomiei locale din 
Republica Moldova a fost subiectul 
conferinţei de presă organizată de 
CALM, cu ocazia Zilei Autonomiei 
Locale și a lucrătorilor din APL. Di-
rectorul executiv CALM, Viorel Fur-
dui, primarul de Cimișlia, Gheorghe 
Răileanu și primarul de Puhoi, Petru 
Frunze, au punctat cele mai arzătoare 
și stringente probleme din APL, care 
necesită soluţionare rapidă din par-
tea autorităţilor centrale, astf el încât 
reforma de descentralizare, desfășu-
rată cu grave amânări și erori, să nu fi e 
compromisă defi nitiv. 

În debutul conferinţei, Viorel Furdui 
a menţionat: ”Prin această sărbătoare s-a 
recunoscut rolul prioritar al APL în toate 
proceselor care au loc în Republica Moldo-
va, mai ales în ceea ce privește dezvoltarea 
locală. Este o sărbătoare ofi cială, dar din 
păcate, și una cu substrat declarativ. Nici 
data nu este întâmplătoare, pentru că pe 
1 februarie 1998, în Republica Moldova a 
intrat în vigoare Carta Europeană a Auto-
nomiei Locale, un document fundamental, 
dacă vreţi o Biblie, pentru prezentul și viito-
rul descentralizării și autonomiei locale din 
Republica Moldova. Din păcate, prevederile 
acesteea nu sunt asumate pe deplin de au-
torităţile centrale ale Republicii Moldova. În 
cadrul Adunării Generale a CALM, actuala 
conducere a ţării a avut ocazia să se infor-
meze despre situaţia în ceea ce privește sta-
rea de lucruri. În mare parte, reprezentanţii 
APL au fost critici faţă de situaţia din ţară, 
desconsiderarea rolului APL, a descentra-
lizării, a reformei și a lipsei de viziune din 
partea guvernării. Situaţia actuală socia-
l-politică și economico-fi nanciară din ţară 
demonstrează foarte clar necesitatea unor 
schimbări cardinale la nivel de abordări, ati-

tudine și priorităţi din partea actualei clase 
guvernamentale din Republica Moldova. În 
acest sens, autorităţile publice locale sunt 
în așteptarea unor acţiuni rapide și concrete 
în toate domeniile vieţii sociale, pentru ca 
cetăţenii din Republica Moldova să resim-
tă benefi ciile reformelor respective. Lipsa 
de voinţă politică, fi nalitate și tărăgănarea 
în implementarea reformelor din domeniul 
descentralizării, dezvoltării economice, so-
ciale, a justiţiei, luptei cu corupţia etc. – sunt 
inadmisibile și NU mai pot fi  tolerate.”

Directorul executiv al CALM, Viorel Fur-
dui, a reiterat că  reforma administraţiei 
publice, descentralizarea, consolidarea au-
tonomiei locale și dezvoltarea regională 
trebuie să fi e printre primele priorităţi ale 
Parlamentului și Guvernului: „Trebuie să 
existe o instituţie care să se ocupe de ad-
ministraţia publică și dezvoltarea regională, 
iar conducătorul acestei instituţii trebuie să 
deţină funcţia de viceprim-ministru, pentru 
a avea autoritatea și capacitatea instituţio-
nală necesară pentru a realiza procesul de 
descentralizare și toate reformele extrem de 
complexe din domeniul dat.”

Potrivit lui Furdui, Legislativul trebuie 
să adopte în regim de urgenţă legile ce se re-
feră la administraţia publică: „Adoptarea în 
variantă fi nală a unui șir de proiecte de legi 
care se afl ă acum în Parlament este priorita-
ră. Acest lucru ar permite accesul autorităţi-
lor locale la Curtea Constituţională, dreptul 
autorităţilor locale de a schimba destinaţia 
terenurilor agricole, acordarea statutului de 
agent constatator primarului și posibilita-
tea de a aplica amenzi, inclusiv în domeniul 
salubrizării, construcţiilor ilicite, parcărilor 
ilegale, gestionării resurselor naturale”.

Reforma administraţiei publice, descen-
tralizarea și dezvoltarea regională - acestea 
trebuie să fi e priorităţile actualei guvernări. 
Este convingerea aleşilor locali, care, în ca-
drul Adunării Generale, au adoptat şi o de-

claraţie în care punctează problemele exis-
tente şi propunerile pentru guvernanţi.

”Anul acesta am demonstrat că nu este 
nevoie de dădăcire. Toţi primarii, consilierii 
s-au trezit că au nişte necesităţi obiective, 
nu pur şi simplu dorinţă de a face ceva, sunt 
necesităţi obiective de a spori veniturile lo-
cale, de a gestiona mai efi cient fi ecare bă-
nuţ pentru a realiza ceva. Noi dorim, şi ne-
am convins că avem dreptate, să realizăm 
o autonomie locală efi cientă, adevărată.”, a 
menţionat Gheorghe Răileanu, primar de 
Cimișlia. 

Primarul de Feșteliţa, Nicolae Tudore-
anu, a menţionat: ”Mesajul meu va fi  unul 
mai tehnic pentru că vreau să ating niste 
probleme tehnice pentru nesoluţionarea că-
rora se invocă tot timpul lipsa vointei politi-
ce. Doresc ca administraţia publică centrală 
să ne explice ce inţelege prin sintagma „voi-
nţă politică” şi când apare aceasta în pro-
cesul decizional, atunci când sunt elaborate 
strategii şi votate în parlament apare voinţa 
politică sau această voinţă politică ajunge 
până la femeia de serviciu de la minister 
care trebuie să-şi dea şi ea acordul ca să 
implementezi ceva. Avem strategia de des-
centralizare fi nanciară care nu solicită prea 
mult efort  din partea administraţiei publice 
centrale decât să implementeze  nişte rigori 
pentru consolidarea bazei fi scale proprii  a 
APL. În afara faptului că avem azi relaţii di-
recte cu bugetul de stat alceva nu s-a modi-
fi cat nimic şi cei care au fost în pierdere de 
pe urma implementării acestui sistem odată 
cu expirarea anul acesta a fondului de com-
pensare a pierderilor, risca ca anul viitor să 
aibă difi cultăţi fi nanciare foarte mari. Oda-
tă ce partenerii externi ne dau mâna şi ne 
ajută să rezolvăm problemele majore, să în-
cercăm şi noi să evaluăm resursele noastre 
locale. În prezent în bugetele locale doar 2 la 
sută din veniturile proprii sunt formate de 
veniturile pe bunurile imobiliare. Avem pro-

bleme la aplicarea taxelor locale care parcă 
ar fi  autonome dar exită foarte multe frâ-
ne care împiedică  aplicarea lor. În deosebi, 
taxa pentru salubrizare  care a fost introdu-
să foarte şchiopătat. Azi implementăm un 
proiect intercomunitar şi nu putem aplica 
taxa de iluminat după cum a propus  IDIS 
„Viitorul” şi PNUD, prin taxa de salubrizare. 
Este o situaţie oarecum deocheată dar Co-
dul Fiscal nu permite sa  aplicăm diferenţiat 
aceste două taxe.  Încă un paradox e legat de 
codurile fi scale la gospodăriile ţărăneşti care 
au fost  anulate anul trecut ca acum să ni 
se spună că dacă gospodăriile ţărăneşti nu 
au fost reînregistrate nu putem aplica taxa 
pentru amenajarea teritoriului. Par nişte lu-
cruri simple, lipsite de importanţă dar ele 
trebuie soluţionate imediat mai ales că nu 
solicită mare efort fi anciar şi intelectual. De 
asemenea, odată cu implementarea noului 
sistem de fi nanţe locale veniturile ratate de 
pe urma acordării facilităţilor la plata  im-
pozitelor rămân pe seama APL. De la an la 
an categoriile de persoane facilitate la pla-
ta impozitelor locale creşte şi această sumă 
descreşte  considerabil bugetele locale. Refe-
ritor la problema transferului de proprietate 
care a fost atinsă de primarul din Moleşti de 
pe urma căruia APL, deşi foarte implicată în 
perfectarea actelor, nu benefi ciază absolut 
deloc de pe urma acestui tip de tranzacţie, 
dorim să propunem Ministerului de Finanţe 
introducerea în politica bugetar fi scală a 
unui impozit pentru transfer de proprie-
tate pentru ca nu numai notarii şi ofi cii-
le cadastrale, dar şi APL să aibă un venit 
de pe urma acestor tranzacţii. Problema 
ajutoarelor sociale acordate de Ministerul 
Muncii şi Protecţiei Sociale. Am propus 
implicarea benefi ciarilor de ajutoare so-
ciale în prestatea de servicii în benefi ciul 
comunitaţii dar propunerea nu s-a concre-
tizat , de aceea propun ca să fi e introdus 
impozitul pe venit la ajutoarele sociale. 
Un salariu de 1000 de lei este impozitat 
cu 7% iar un ajutor social de 3-4000 de 
lei este încasat integral fără ca benefi cia-
rul lui să contribuie cu ceva la dezvoltarea 
localităţii. Impozitarea ajutoarelor sociale 
va duce la majorarea considerabilă a veni-
turilor la bugetul local. Şi nu în ultimul 
rând, ar fi  bine să se realizeze achitarea 
impozitului pe venit la locul de reşedinţă a 
angajatului pentru că acolo primeşte toate 
serviciile şi benefi ciază de tot ce este în 
comunitatea respectivă. 

Primarii au spus că nu mai sunt dispuşi 
să cedeze şi că vor merge până în pânzele 
albe pentru a se face auziţi: ”În cazul în care 
se va întâmpla acest fapt până la alegeri, 
atunci ne vom comporta şi noi ca şi ei. Vom 
solicita cetăţenilor să nu voteze acele partide 
care, cât au fost la guvernare sau în opoziţie, 
nu s-au implicat în soluţionarea probleme-
lor necesare. Fiecare cetăţean îşi doreşte ca 
impozitul achitat de el să fi e văzut modul de 
valorifi care a acestor bani!”, a declarat Petru 
Frunze, primar de Puhoi.

LIPSA DE VOINŢĂ POLITICĂ 
ȘI TERGIVERSAREA DESCENTRALIZĂRII REALE 

PUN LA LIMITA EXISTENŢEI APL!

D E C L A R A Ţ I E  C A L M : 
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Pornind de la faptul că admi-
nistraţia publică locală reprezintă 
un element esenţial pentru fun-
cţionarea statului de drept și ca-
drul în care cetăţenii pot participa 
nemijlocit la rezolvarea treburilor 
publice; menţionând că autori-
tăţile locale, de rând cu biserica 
se bucură de cel mai înatl grad de 
încredere din partea cetăţenilor în 
societate și luând în consideraţie 
situaţia politică, economică și so-
cială actuală extrem de difi cilă, 
CALM declară următoarele:

1. Situaţia actuală socia-
l-politică și economi-

co-fi nanciară din ţară, demon-
strează foarte clar necesitatea 
unor schimbări cardinale la nivel 
de abordări, atitudine și priorităţi 
din partea actualei clase guverna-
mentale din Republica Moldova. 
În acest sens, autorităţile publice 
locale, alături de comunităţile sale 
și întreaga societate civilă, sunt în 
așteptarea unor acţiuni rapide și 
concrete în toate domeniile vieţii 
sociale, pentru ca cetăţenii din Re-
publica Moldova să simtă benefi -
ciile reformelor respective. Lipsa 
de voinţă politică, fi nalitate și 
tărăgănarea implementării re-
formelor din domeniul descen-
tralizării, dezvoltării economi-
ce, sociale, a justiţiei, lupta cu 
corupţia etc. – sunt inadmisibi-
le și NU mai pot fi  tolerate.

2. Experienţa de 25 de ani 
a Republicii Moldova, in-

clusiv ceea ce se întâmplă în pre-
zent în domeniul fi nanciar, bancar, 

economic, justiţie etc., demonstre-
ază cu certitudine, că sistemul 
actual de administraţie publică 
este extrem de depășit, inefi cient 
și incapabil să facă faţă rigorilor 
timpului.

3. Constatăm că la nivel 
de priorităţi guverna-

mentale strategice, practic toate 
guvernele din Republica Moldova, 
au comis aceeași greșeală - au des-
considerat și au lăsat fără atenţia 
corespunzătoare domeniul descen-
tralizării, consolidării autonomiei 
locale și reformei administraţiei 
publice (centrale și locale). În acest 
domeniu existând nerealizări și 
restanţe mari la capitolul reforme 

implementate, majoritatea din ele 
fi ind blocate sau purtând un carac-
ter declarativ, steril și fără releva-
nţă practică.

 

4. Credem că a venit tim-
pul ca întreaga clasă 

politică și toată societatea să re-
alizeze că nici o reformă din do-
meniul economiei, justiţiei, lup-
tei cu corupţia, educaţie, social 
etc. NU pot avea succes și vor 
rămâne doar pe hârtie și la nivel 
de declaraţii, în condiţiile păstră-
rii actualului sistem politic și de 
administraţie publică extrem de 
centralizat, politizat, clientelar, 
depășit și inefectiv, dominat de 
anumite grupuri înguste de in-

terese afl ate în afara controlului 
real din partea societăţii.

5. Verticala puterii și sis-
temul politic, admi-

nistrativ și fi nanciar excesiv de 
centralizat, reprezintă prin sine 
însuși una din cauzele și surse-
le principale ale majorităţii pro-
blemelor cu care se confruntă 
Republica Moldova. Atunci când 
tot procesul decizional și resur-
sele într-un stat sunt concentra-
te doar în mâinile unor grupuri 
înguste de oameni/instituţii și 
atunci când cea mai mare parte a 
populaţiei NU participă efectiv la 
luarea deciziilor în stat, INSTA-
BILITATEA, CORUPŢIA, INEFICI-

ENŢA, ȘANTAJUL și INJUSTIŢIA, 
sunt la ei acasă. Iar, democraţia, 
statul de drept, dezvoltarea eco-
nomică, protecţia efi cientă a 
drepturilor omului, reforma jus-
tiţiei și alte deziderate și gara-
nţii constituţionale – vor rămâne 
doar la nivel de bune intenţii și 
vor fi  în pericol permanent.

6. Desconsiderarea și ne-
glijarea constantă din 

partea clasei politice și guver-
namentale a domeniului descen-
tralizării și problemelor ce afec-
tează activitatea autorităţilor 
locale, constituie una din cauzele 
esenţiale care au condus la înde-
părtarea clasei guvernamentale 
de nevoile reale ale cetăţenilor, 
creșterea enormă a rupturii în-
tre guvernarea centrală și cea 
locală, limitarea posibilităţilor 
de implementare a reformelor, 
degradarea situaţiei generale din 
Republica Moldova și discredita-
rea autorităţilor statului pe plan 
intern și extern.  

  

7. Lipsa unui dialog perma-
nent, real și instituţiona-

lizat între Guvernarea centrală și 
cea locală, constituie o problemă 
fundamentală și este una din cau-
zele inefi cienţei guvernării centra-
le, pe plan teritorial și al imple-
mentării reformelor.

8. Actualmente NU există 
NICI UN motiv sau te-

mei de a tărăgăna implementarea 
reformelor în domeniul descentra-
lizării și consolidării autonomiei 
locale, precum și în alte domenii. 
Toate direcţiile, obiectivele și acţi-
unile care urmează a fi  întreprinse 
în domeniul dat de către viitoarea 

DECLARAŢIA Congresului Autorităţilor Locale din Moldova (CALM) 

privind situaţia actuală din domeniul descentralizării 
și autonomiei locale din Republica Moldova
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DECLARAŢIA Congresului Autorităţilor Locale din Moldova (CALM) 

privind situaţia actuală din domeniul descentralizării 
și autonomiei locale din Republica Moldova

guvernare, fi ind prevăzute expres 
în Strategia Naţională de Descen-
tralizare și planul său de acţiuni, 
capitolele respective din acordul 
de asociere la UE, agenda de asoci-
ere și Planul de acţiuni privind im-
plementarea acordului de asociere, 
precum și în ultimele Recoman-
dări ale Adunării Parlamentare și 
Congresului Autorităţilor Locale 
și Regionale al Consiliului Europei 
din 2012 și 2013.

Propunerile CALM
Pornind de la constatările me-

nţionate mai sus și pentru a asigu-
ra efectele așteptate de către toate 
comunităţile locale din Republica 
Moldova, CALM vine cu următoa-
rele propuneri:

1. Reforma adminis-
traţiei publice, descentraliza-
rea, consolidarea autonomiei loca-
le şi  dezvoltarea regională să fi e 
declarate și asumate printre pri-
mele priorităţi ale Parlamentului 
și Guvernului.

2. Crearea unui cadru 
instituţional corespunză-
tor la nivel de Guvern și 
Parlament, în vederea asigu-
rării implementării corespunză-
toare a reformelor din domeniul 
reformei administraţiei publice, 
descentralizării și dezvoltării re-
gionale. La nivel de Guvern, tre-
buie să existe un minister al ad-
ministraţiei publice și dezvoltării 
regionale. Iar conducătorul aces-
tei instituţii, să deţină și calitatea 

de viceprim-ministru, pentru a 
avea autoritatea și capacitatea in-
stituţională necesară de a realiza 
procesul de descentralizare și toa-
te reformele extrem de complexe 
din domeniul dat.

3. Adoptarea în va-
rianta finală și regim 
de urgenţă a unui șir de 
proiecte de legi importante 
adoptate în primă lectură sau 
care sunt deja înregistrate în 
Parlament.  În special, este nece-
sară adoptarea urgentă a urmă-

toarelor proiecte de legi restan-
te care vizează: accesul APL la 
Curtea Constituţională, dreptul 
APL de a schimba destinaţia te-
renurilor agricole, acordarea sta-
tutului de agent constatator pri-
marului și posibilitatea APL de a 
aplica amenzi, inclusiv în dome-
niul salubrizării, ordinii publice, 
construcţiilor ilicite, parcării ile-
gale, gestionării resurselor natu-
rale, proprietatea etc.

4. Continuarea imple-
mentării etapei a doua a 

reformei fi nanţelor publi-
ce locale (consolidarea ba-
zei fi scale). Etapă care presu-
pune transferul către autorităţile 
locale a unor noi surse de venituri 
și respectiv creșterea capacităţii 
fi scale. Incertitudinea și blocajul 
care există în prezent pe această 
direcţie, pune în pericol întreaga 
reformă a descentralizării.

5. Revizuirea sistemu-
lui actual de repartizare a 
fondurilor publice destinate 
fi nanţării proiectelor investiţio-

nale, prin stabilirea unor reguli 
clare, prin creșterea transpare-
nţei și implicarea în organele de 
supraveghere a tuturor fondurilor 
respective a reprezentanţilor APL 
și societăţii civile, pe criterii de 
paritate.

6. Iniţierea unor dis-
cuţii largi și transparen-
te în societate, cu participarea 
tuturor actorilor intersaţi, privind 
necesitatea efi cientizării structu-
rii administrativ-teritoriale. Toto-
dată, în calitate de alternativă, se 
impune sprijinirea diverselor for-
me de cooperare între autorităţi-
le publice locale, prin dezvoltarea 
cadrului legal corespunzător și sti-
mularea fi nanciară a comunităţi-
lor locale care cooperează în scopul 
organizării și prestării în comun a 
serviciilor publice și adminstrative 
de interes local, intercomunitar și 
regional.

7. Asigurarea impli-
cării reale și efective a 
autorităţilor publice lo-
cale în procesul decizio-
nal naţional, prin elaborarea, 
instituţionalizarea și implemen-
tarea unui mecanism efectiv de 
dialog permanent între Guvern, 
Parlament, autorităţile publice 
centrale pe de o parte, și CALM, 
în calitate de reprezentant al 
APL, pe de alta parte. 

Revizuită și adoptată 
la Adunarea Generală a CALM, 
mun Chișinău, 29.01.2016 
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Membrii Biroului Executiv CALM au 
discutat despre politica bugetar-fi scală 
pentru anul 2016 și importanţa descentra-
lizării Fondului Rutier, precum și opunerea 
inexplicabilă și înverșunată a Ministerului 
Transporturilor și Infrastructurii Drumuri-
lor acestui angajament al Guvernului Repu-
blicii Moldova. Aceștia s-au reunit în urma 
unei ședinţe organizată de MTID, unde au 
participat reprezentanţii Consiliilor raionale 
și primăriilor și au fost prezentate Propune-
rile de modifi care a Politicii bugetar-fi scale 
pentru anul 2016 și propunerea de Politică 
publică de efi cientizare a întreţinerii dru-
murilor locale. Astfel, potrivit noilor preve-
deri, primarii vor rămâne tot cu mâna întin-
să, iar partea de leu a Fondului va rămâne 
în mâinile funcţionarilor de la MTID. Deși, 
declarativ, aceste manipulări sunt acoperi-
te de discursuri patetice despre importanţa 
descentralizării, la studierea mai atentă a 
documentului, pot fi  depistate o sumedenie 
de inexactităţi și încercări de a păstra con-
trolul asupra Fondului Rutier. Și de această 
dată DIAVOLUL SE ASCUNDE ÎN DE-
TALII! Deși MTID operează cu noţi-
uni de echitate și corectitudine în 
distribuirea fondului rutier, în rea-
litate, modelul propus este profund 
incorect și injust. Acesta prevede ex-
pres că doar 10% din tot fondul va 
ajunge în satele și orașele noastre. 
În rest, 20% vor merge către raioane 
și ...atenţie! -70% vor rămâne în ad-
ministrarea MTID! În același timp, con-
form unor date, lungimea totală a străzilor 
și drumurilor din intravilanul localităţilor 
din Republica Moldova este de circa 40 mii 
de km, cea a reţelei locale/raionale  - 6867 
km, iar cea de interes naţional - 3670 km. 
Deci, rezultă că, în realitate, anume ceea ce 
propune MTID este incorect și injust - cu 
totul invers la ceea ce există în realitate pe 

teren. Lungimea drumurilor și străzilor din 
intravilanul localităţilor este practic de 10 
ori mai mare decât lungimea drumurilor 
naţionale!!!!! Prin urmare, repartizarea sur-
selor destinate drumurilor ar trebui să fi e 
cu totul inversă modelului propus de MTID. 
Majoritatea covârșitoare a surselor urmând 
a fi  direcţionate către autorităţile locale de 
nivelul I și II. 

Ministrul Transporturilor Iurie Chirinci-
uc a menţionat, în cadrul discuţiilor, că, în 
anul 2015, Fondul Rutier a avut de suferit 
foarte mult din cauza situaţiei social-eco-
nomice și politice din Republica Moldova, 
acesta fi ind redus cu 485 milioane lei. 

„Propunerea noastră este coordonată 
cu fi nanţatorii externi, care recomandă 
ca Fondul Rutier și fi e descentralizat și 
mijloacele lui să fi e utilizate strict pentru 
necesităţile pentru care este prevăzut. 
Cuantumul Fondului rutier este stabilit 
în Strategia de transport și Logistică și 
în Acordurile de reabilitare a infrastruc-
turii naţionale, semnate de Republica 
Moldova și instituţiile fi nanciare inter-
naţionale. Nerespectarea acestor anga-
jamente poate atrage după sine sistarea 
fi nanţării reabilitării infrastructurii ru-
tiere. Noi avem suportul instituţiilor fi -
nanciare în reabilitarea infrastructurii 
cu condiţia respectării angajamentelor 
de întreţinere a drumurilor reabilitate, 
ceea ce protejează investiţiile făcute de 
Bănci”, a subliniat Iurie Chirinciuc.

La rândul lor, reprezentanţii CALM au 
reiterat că proiectul propus de MTID conţi-
ne multe inadvertenţe și neajunsuri, care 
urmează a fi  înlăturate, dacă se dorește cu 
adevărat o descentralizare reală. Dar, cul-
mea! Deși au fost doar prime discuţii asu-
pra proiectului, Ministerul a insistat ca cei 
prezenţi să semneze o decizie, prin care și-
ar exprima acordul cu propunerile. Lucru 

absolut impardonabil, în situaţia în care, 
în proiect, nu se vor regăsi propunerile de 
îmbunătăţire venite din partea APL.

Directorul executiv CALM, Viorel Furdui, 
a menţionat: ”CALM, ca de obicei, fi ind des-
chis pentru dialog și consultări, s-a mobi-
lizat și a venit la această ședinţă organi-
zată pe ultima sută de metri, cu o dorinţă 
sinceră de a căuta împreună răspunsuri și 
a identifi ca soluţii la mai multe probleme 
ce vizează starea dezastruoasă a drumuri-
lor din satele și orașele noastre. Dar, spre 
deosebire de modelul propus de Ministerul 
Finanţelor (unul cu adevărat obiectiv și 
depolitizat, unde circa 50% din resursele 
fondului (bani reali!) o să ajungă pe crite-
rii obiective și direct către municipii, orașe 
și sate), modelul Ministerului Transportu-
rilor, deși la prima vedere creează vizibili-
tatea unei echităţi în distribuirea Fondu-
lui Rutier, totuși, la o analiză mai atentă 
și în profunzime, păstrează același sistem 
actual de distribuire, cu aceleași probleme 
și posibilităţi mari de politizare datorită 
centralizării excesive. Împărţirea banilor 
pe kilometru sau alte criterii sunt lipsite 
de orice credibilitate. La această întrunire 
am remarcat și un alt fenomen, și anume 
încercările făţișe ale unor reprezentanţi de 
la Minister de a dezbina și semăna vrajbă 
între autorităţile locale de nivelul I și II. 
După o prezentare a viziunii de către Mi-
nister, după o expunere a opiniilor de către 
toate părţile, inclusiv ale CALM, și după ce 
parcă se ajunseseră la o tonalitate bună și 
constructivă a discuţiilor, pe neașteptate, 
cei de la MTID au venit cu propunerea ca 
să fi e semnată DECIZIA de susţinere a vi-
ziunii Ministerului. Pare cel puţin stranie 
această grabă, în situaţia în care a fost 
vorba de o dezbatere publică asupra unui 
subiect destul de controversat și discuta-
bil, fără o agendă clară și fără ca să se 

facă cunoștinţă cu materialele ședinţei. În 
ce bază și ce statut are adunarea dată? Ace-
astă decizie urmează să fi e aprobată de ma-
joritatea covârșitoare a primarilor! Credeam 
că așa ceva nu este posibil, că astfel de meto-
de au rămas defi nitiv în trecut, pe timpul lui 
”tătuca”, ”viitorului luminos” și colhozurilor. 
CALM a venit cu deschidere și o propunere 
rezonabilă - de a forma un grup de lucru și 
de a avea în regim de urgenţă discuţii la ni-
vel instituţional pentru a ajunge la un con-
sens. Am asistat nu la un DIALOG, ci la 
un MONOLOG al MTID!”

În context, președintele CALM, Tatiana 
Badan a punctat: ”Consolidarea bazei fi s-
cale este un imperativ foarte important. 
Aceasta înseamnă a oferi mai multe opor-
tunităţi primăriilor pentru a acumula mai 
multe impozite și taxe, care ar putea fi  ul-
terior îndreptate spre localităţile noastre. 
În cadrul Adunării Generale CALM, premi-
erul Pavel Filip ne-a promis că va susţine 
iniţiativa ca taxa de drumuri să vină la 
APL de nivelul 1. A fost o încurajare, pen-
tru ca noi să nu depindem de puterea cen-
trală, ca să aibă loc o adevărată descen-
tralizare. De către Ministerul Finanţelor 
s-a venit cu o iniţiativă foarte bună, ca 50 
la sută din taxa de drumuri să vină la ni-
vel local, pentru ca primarii să poată con-
strui, reconstrui drumurile locale. Primă-
ria Selemet, de exemplu, a benefi ciat doar 
în 2014 de o sumă pentru a reconstrui un 
drumușor. Ce să vă mai spun - noi nu avem 
drum de acces spre școală! Primăriile nu au 
avut niciun bănuţ ca să reabiliteze drumu-
rile din ţară, care sunt dezastruoase. Noi ne 
dorim ca până la aprobarea Politicii buge-
tar-fi scale pentru 2016, această iniţiativă a 
Ministerului Finanţelor, pe care noi o susţi-
nem în totalitate, să intre în vigoare, astfel 
încât pentru anul 2017 modifi cările să fi e 
puse în aplicare. CALM va face demersuri 

 CALM BATE ALARMA: 

”REVOLUTIA LOCALĂ” PROMISĂ SE ANULEAZĂ? 
PRIMARII AVERTIZEAZĂ DESPRE ÎNCERCĂRILE DE A PĂSTRA 
CARACTERUL CENTRALIZAT ȘI NETRANSPARENT AL FONDULUI RUTIER! 

În pofi da promisiunilor și 
angajamentelor pe care și le-
au asumat autorităţile, depo-
litizarea fondurilor publice 
și descentralizarea acestora 
întârzie, iar rezistenţa vizi-
bilă cu care se încearcă să se 
păstreze caracterul centrali-
zat și excesiv de politizat al 
acestora pune în gardă APL! 
Este concluzia Biroului execu-
tiv al Congresului Autorităţi-
lor Locale (CALM), membrii 
căruia consideră că prin ter-
giversarea reformei pe acest 
segment va persista feno-
menul coruperii politice, iar 
primarii vor fi  în continuare 
”vasalii” puterii centrale și 
vor primi resurse doar dacă 
vor demonstra ”loialitate și 
supunere”. Reprezentanţii 
APL nu exclud că, dacă nu se 
va ţine cont de opinia lor, vor 
apela la măsuri mai radicale.
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foarte insistente către Guvern, astfel încât 
MTID să-și schimbe abordarea.”

Primarul de Cimișlia, Gheorghe Răilea-
nu, a motivat decizia primarilor de a merge 
până în pânzele albe, astfel încât modifi că-
rile propuse de Ministerul Finanţelor, dar 
trenate de MTID, să fi e aprobate: ”E o etapă 
imperios necesară a procesului de descen-
tralizare. Până acum, n-am primit niciun 
leu care să vină în regim automat. Doar o 
data am primit 3 milioane 700 de mii de 
lei, dar și atunci banii au fost repartizaţi 
subiectiv, la discreţia politicienilor. După 
victoria cu implementarea Legii Finanţelor 
Locale, pe care o considerăm mare, această 
etapă se cheamă a fi  a doua bătălie pe care 
trebuie să o avem, care trebuie să ne asigu-
re mai multă autonomie fi nanciară loca-
lă, dar și să ne mobilizeze pentru a crește 
veniturile localităţilor. În cazul acesta nu e 
vorba despre mărirea taxei, ci de transfor-
marea taxei rutiere în impozit pe bunurile 
mobiliare. Ce va da aceasta? Am avea niște 
bani, care ar argumenta toate aceste plăţi 
pe care le fac proprietarii. Până acum plă-
teau aceste impozite și ne întrebau tot pe 
noi, primarii: ce faceţi voi cu acești bani, de 
ce drumurile nu sunt curăţite, nu sunt des-
zăpezite? Urma acestora se pierdea. Până 
acum noi luam bani din alte surse, pentru 
ca, măcar în mica măsură, să rezolvăm 
aceste probleme. Acum, dacă se implemen-
tează această iniţiativă a Ministerului Fi-
nanţelor, fi ecare primărie va ști precis su-
mele pe care le are pentru astfel de lucrări 
și va fi  exclus factorul politic. Acest Fond 
Rutier a fost cel mai politizat, fi ind cel mai 
mare ca volum. Iniţiativa Ministerului Fi-
nanţelor, care este una foarte corectă,  este 
pusă, din păcate, în vizorul societăţii ca o 
măsură nechibzuită. În prezentarea MTID 
se menţiona că acum primăriile primesc 0 
bani, dar dacă se implementează această 
modifi care, deja consiliile raionale nu vor 
primi nimic. Total greșit și fără etică. Este 
posibilitate ca acest Fond, care este de ordi-
nul miliardelor, să fi e foarte judicios admi-
nistrat, adică să fi e scoasă suma care revi-
ne APL de nivelul 1 și din ceea ce rămâne să 
fi e alocate anumite sume pentru consiliile 
raionale și drumurile între localităţi. Nu e 
nevoie ca MTID să ne contrapună, să ne cer-
te cu nivelul 2.”
Și primarul de Feșteliţa,Nicolae Tudore-

anu, a specifi cat: ”Aproape în toate ţările 
europene acest impozit se numește ”impo-
zit pe bunurile mobile” și este unul local în 
exclusivitate. Ministerul Transporturilor 
insistă că, dacă acest impozit va fi  colec-
tat în totalitate de APL de nivelul 1, vor 
fi  diminuate transferurile de la bugetul de 
stat. Nu este corect, pentru că aceste tran-
sferuri sunt calculate după o formulă uni-
că, la care se ia în consideraţie capacita-
tea fi scală pe un locuitor și unde se include 
numai impozitul pe venit din salariu. Deci, 
numărul de locuitori și suprafaţa comuni-
tăţii. Propunerile MTID au nevoie de îmbu-
nătăţire și de identifi carea unui consens. 

Așteptăm demult această intervenţie, pen-
tru că pârghiile de consolidare a bazei fi s-
cale proprii rămân a fi  restanţiere și dacă 
o pornim șchiopătând, atunci riscăm să 
compromitem întreaga reformă APL!” 

În contextul situaţiei create în domeniul 
gestionării Fondului Rutier, membrii Birou-
lui executiv CALM, organizaţie reprezentati-
vă a APL, și-au exprimat indignarea faţă de 
acţiunile din ultimul timp ale Ministerului 
Transporturilor și Infrastructurii Drumuri-
lor (MTID), care a iniţiat o campanie largă 
de manipulare și dezinformare directă și 
indirectă a opiniei publice și a partenerilor 

de dezvoltare ai Republicii Moldova, în legă-
tură cu prevederile politicii bugetar-fi scale 
pentru anul 2016, prin care taxa pe drumuri 
se înlocuiește cu impozitul pe autovehicu-
le. Scopul principal al acestei campanii este 
de diviza autorităţile publice locale și de a 
determina Ministerul Finanţelor/Guvernul 
Republicii Moldova de a renunţa la anga-
jamentele sale în domeniul descentralizării 
fi nanciare, precum  și de a-și promova mo-
delul propriu, model care, în fond, e rupt din 
trecut. Este vorba despre caracterul excesiv 
de centralizat, clientelar, netransparent șl 
extrem de politizat al Fondului Rutier, fără 
criterii clare de distribuire, fapt pentru care 
Guvernul Republicii Moldova a fost criticat 
în permanenţă.

Membrii Consiliului CALM reiterează că 
majoritatea temerilor și concluzii-
lor invocate de MTID în prezentarea 
modelului său sunt neîntemeiate, 
incorecte și tendenţioase! Par bizare 
concluziile nefondate că autorităţile 
locale sunt incapabile să gestione-
ze aceste resurse, că nu le vor uti-
liza după destinaţie! Reiese că doar 
MTID știe cum să folosească mai 
bine acești bani și de ce au nevoie 
localităţile? E un clar semnal de perpe-
tuare a modelului vechi, în care banii erau 
alocaţi după bunul plac al funcţionarilor de 

la nivel central. Am văzut deja timp de 20 
de ani ce efecte dezastruoase poate avea! Și 
sub aspectul respectării principiilor consti-
tuţionale ale autonomiei locale propunerea 
MTID este ilegală, deoarece competenţa 
privind drumurile locale ale APL I trebuie 
acoperită din resurse proprii. Iar pentru ace-
asta, legislatorul trebuie să ofere o astfel de 
sursă - venit propriu local. Nu partajat, așa 
cum propune MTID, dar propriu și care in-
tegral să vină în bugetul local. Este varian-
ta pe care se axează Ministerul Finanţelor. 
APL întotdeauna au deţinut competenţa 
în domeniul dat, dar niciodată n-au avut 
bani pentru drumuri, toate resursele fi ind 
concentrate la centru. În același timp, lipsa 
unor resurse proprii și corespunzătoare în 

domeniul drumurilor pe parcursul  a zeci de 
ani a condus la starea actuală dezastruoasă 
a străzilor și drumurilor locale. Este una din 
cauzele principale care împiedică atragerea 
investiţiilor și afacerilor, dezvoltarea comu-
nităţilor și economiei ţării. Dacă drumurile 
naţionale și regionale, în ultimii ani, au fost 
reparate din fonduri  externe, cele din cadrul 
intravilanului localităţilor sunt lipsite de 
aceste posibilităţi, deoarece donatorii, de re-
gulă, nu alocă bani pentru drumurile locale.

Poziţia MTID, potrivit căreia, odată cu 
introducerea impozitului pe autovehicule, se 
micșorează fondul, iar resursele externe va fi  
mai difi cil de contractat. Această opinie nu 
ţine, și asta deoarece, pur aritmetic, poate fi  
stabilit fondul rutier consolidat care sa calcu-
leze toate sursele pentru drumuri afl ate efec-
tiv la nivel central, la nivelul II și nivelul I.

Prin urmare, membrii biroului 
CALM au decis ca, în prima etapă, 
să se folosească toate modalităţile 
posibile de dialog și comunicare cu 
toţi actorii interesaţi de avansarea 
reformelor:

- să se adreseze conducerii Republicii 
Moldova ca sa-și reconfi rme angajamentul 
recent, anunţat public în cadrul Adunării 
Generale a CALM și faţă de partenerii de 

dezvoltare ai Republicii Moldova, și anume 
de a continua reformele în domeniul des-
centralizării;  

- să se adreseze  publicului larg și par-
tenerilor de dezvoltare cu explicarea acestei 
situaţii  și a necesităţii de a merge pe calea 
reformelor reale, dar nu a celor virtuale, de-
clarate. 

 Totodată, în următoarea etapă, mai 
mulţi membri ai biroului CALM au venit cu 
propunerea de a examina și măsuri mai ra-
dicale, în cazul în care autorităţile statului 
vor ceda presiunilor MTID. În mod cert, se 
constată că autorităţile locale deja nu mai 
cred declaraţiilor și sunt la limita răbdării și 
așteaptă acţiuni concrete în domeniul des-
centralizării.  

 CALM BATE ALARMA: 

”REVOLUTIA LOCALĂ” PROMISĂ SE ANULEAZĂ? 
PRIMARII AVERTIZEAZĂ DESPRE ÎNCERCĂRILE DE A PĂSTRA 
CARACTERUL CENTRALIZAT ȘI NETRANSPARENT AL FONDULUI RUTIER! 
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Scopul întâlnirii a fost de a 
pune bazele unei colaborări durabi-
le și a stabili mecanisme viabile de 
comunicare și consultare a proble-
melor din domeniul administraţiei 
publice locale.

Secretarul General adjunct al 
Guvernului a informat reprezenta-
nţii CALM despre preocupările și 
agenda de lucru pe segmentul ad-
ministraţie publică locală, precum 
și despre acţiunile imediate și pe 
termen mediu, care se impun pen-
tru a reuși de depășit numeroasele 
restanţe în domeniul descentrali-
zării administrative și consolidării 
autonomiei locale.

Conducerea Congresului și pri-
marii, participanţi la întrevedere, 
au relatat despre problemele și 
constrângerile, care perturbează 
buna funcţionare a sistemului ad-

ministraţiei publice locale (presi-
uni politice, insufi cienţa cadrelor, 
lipsa motivaţiei de a munci în ca-
drul APL, politică de personal de-
fectuoasă, exces de controale, ine-
chitate în distribuirea fondurilor 
naţionale, contradicţii în cadrul 
legal, sistem inefi cient de instru-
ire și perfecţionare a cadrelor din 
cadrul APL, necesitatea instituirii 
unei structuri la nivel central res-
ponsabile de coordonarea activi-
tăţii APL, etc.).

De comun acord s-a convenit 
asupra unor subiecte principiale, 
care necesită discuţii separate și 
detaliate, pentru a agrea o viziune 
de consens și a debloca mai multe 
iniţiative ale autorităţilor locale. De 
asemenea, s-a accentuat necesita-
tea revederii mai multor aspecte 
privind statele de personal și sche-

CALM VA REPREZENTA INTERESELE APL 
LA ȘEDINŢELE GUVERNULUI!

Începând cu data de 10 februarie, un reprezentant din par-
tea CALM va participa la ședinţele Executivului. Decizia a fost 
luată în cadrul unei întruniri de lucru cu  Valentin GUZNAC, 
Secretarul General adjunct al Guvernului. La discuţii a partici-
pat un grup reprezentativ al Congresului Autorităţilor Locale 
din Moldova (CALM), printre care: Tatiana Badan, Președinte 
CALM, Viorel Furdui, Director executiv CALM, Tatiana Ţur-
can, vicepreședinte CALM, primar s. Vinogradovca, raionul 
Taraclia, Tatiana Gorgos, primar  s. Sarata-Nouă, raionul Leova 
și Alexandru Osadci, expert CALM.

mele de încadrare a personalului în 
primării; rolul autorităţilor locale 
de nivelul II și interacţiunea cu pri-
măriile; rolul reprezentanţilor gu-
vernului în teritoriu și coordonarea 
activităţii serviciilor desconcentra-
te; revitalizarea Comisiei Paritare 
pentru descentralizare, revenirea la 
un șir de proiecte, elaborate și pre-
zentate autorităţilor centrale, dar 
fără un fi nal concret.

O întrebare prioritară abordată 

în cadrul discuţiilor a fost necesi-
tatea instituirii unui mecanism de 
colaborare instituţională, pornind 
de la un Acord-cadru la nivel de  
Guvern și sectorial, la nivel de mi-
nistere.

O opţiune în examinare este și 
constituirea unor grupuri de lucru 
mixte, cu participarea reprezenta-
nţilor ministerelor și primarilor, as-
tfel ca problemele apărute în cadrul 
APL să fi e examinate prompt, con-

structiv, prin abordări de consens 
între APC și APL.

Urmare a acestei întrevederi au 
fost stabilite sarcini concrete. Dom-
nul Valentin GUZNAC a anunţat re-
prezentanţii CALM despre indicaţia 
Domnului Prim-Ministru, Pavel 
FILIP, privind invitarea și participa-
rea la ședinţele Guvernului a repre-
zentantului Congresului Autorităţi-
lor Locale din Moldova, cu începere 
de la următoarea ședinţă.

Primăria Ungheni a lansat ieri o 
campanie de recrutare a voluntari-
lor.  Programul de recrutare a volun-
tarilor pentru orașul Ungheni își pro-
pune să adune o echipă de oameni 
activi, responsabili, disponibili să își 
ofere timpul liber în folosul comuni-
tăţii, doritori de a participa la efec-
tuarea schimbărilor pentru o mai 
bună guvernare, pentru coeziunea 
socială și dezvoltarea orașului natal.

Voluntariatul este reglementat prin legea 
nr. 121 din 18.06.2010 și presupune participa-
rea benevolă la oferirea de servicii, cunoștinţe 
și abilităţi sau la prestarea unor activităţi în do-
menii de utilitate publică, din proprie iniţiativă, a 
persoanei denumită voluntar.

În apelul său, Primăria Ungheni îndeamnă 
localnicii să nu privească pasiv la lucrurile ce se 

petrec în societate. „Nu mai e timpul să privim 
pasiv cum decurg lucrurile în societatea noas-
tră. Fiecare om ce își poate exercita drepturile 
şi responsabilităţile pe 
care le are ca membru 
al comunităţii, trebuie să 
conștientizeze că are un 
enorm potenţial uman 
de a schimba lucrurile. 
În zorii noului mileniu, 
voluntariatul este o com-
ponentă esenţială a tutu-
ror societăţilor. El pune 
efi cient în practică decla-
raţia Organizaţiei Naţiuni-
lor Unite conform căreia 
„Noi, oamenii avem pute-
rea de a schimba lumea””, 
se arată într-un comuni-
cat al Primăriei.

„Oricine poate să devină voluntar și să 
aducă astfel o contribuţie, cît de mică, lumii 
care ne înconjoară. Important este să iţi doreș-
ti acest lucru. Fac voluntariat de cînd mă ţin 
minte, iar sentimentul că sunt util comunităţii 
mele, mă face să mă simt împlinit ca cetăţe-
an”, declară primarul orașului Ungheni, Ale-
xandru Ambros.

„Afi rm cu certitudine că unghenenii au un 
spirit de apartenenţă civică foarte bine dezvoltat. 
E timpul să utilizăm acest potenţial în scopuri 
nobile. Îndemn orice cetăţean să devină volun-
tar. Doar împreună putem contribui la dezvol-
tarea orașului nostru”, a mai adăugat primarul 
Alexandru Ambros.

Să fi i voluntar ai parte de o serie de benefi cii, 
cum ar fi  să lucrezi într-un mediu tânăr şi inova-
tor; să obţii o specializare într-un anumit dome-
niu; să interacţionezi cu oameni profesionişti; să 

stabilești noi relaţii care te pot ajuta în viitoarea 
carieră; să capeţi încredere în forţele proprii, să 
înveţi să îţi susţii punctul de vedere.

Poţi fi  voluntar în acel domeniu care îţi este 
cel mai aproape. Astfel, poţi alege din aceas-
tă vastă listă: cultură, artă, recreere; apărarea 
drepturilor şi promovarea  intereselor cetăţe-
neşti; învăţământ, educaţie, cercetare; fi lantro-
pie; sănătate; cooperare internaţională; servicii 
sociale; reprezentarea intereselor de afaceri şi 
profesionale; dezvoltare economică şi socială. 
Un domeniu aparte sunt echipele de pompieri și 
salvatori.

Primăria orașului Ungheni dezvoltă un mi-
ni-proiect „Dezvoltarea Serviciului/Echipelor de 
voluntari salvatori pentru situaţii de urgenţă” 
fi nanţat de Programul Naţiunilor Unite pentru 
Dezvoltare prin intermediul Proiectului „Redu-
cerea Riscurilor Climatice și Dezastrelor, Faza 

II”. Primăria orașului Ungheni 
își propune să crească rezilie-
nţa orașului Ungheni și a soci-
etăţii civile faţă de situaţiile de 
urgenţă prin intermediul unei 
campanii de informare „Vreau 
sa fi u Voluntar” care va sensi-
biliza cetăţenii privind modul 
de acţiune în fazele predezas-
tru, dezastru și postdezastru.

Tot ce trebuie să faceţi 
pentru a deveni voluntar în 
echipa Primăriei orașului Un-
gheni este să completezi For-
mularul. Vă așteptăm cu drag 
pentru a începe schimbările în 
orașul Ungheni.”

PRIMĂRIA ORAȘULUI UNGHENI RECRUTEAZĂ VOLUNTARI!
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O delegatie din Edineţ a fost în vizită la 
Primăria Tîrgu Ocna din România. Din dele-
gaţia moldoveană au făcut parte: primarul 
din Edineţ – Constantin Cojocari, Victor Ru-
sanovschi – medic urolog, Marin Russu – prof. 
și directorul Liceului Teoretic “Pan – Halipa”, 
Constantin Nicoara – ag. de turism   și Con-
stantin Rusanovschi – președintele Asociaţiei 
Pro Basarabia și Bucovina.

Ștefan Siochi, primarul orașului Tîrgu Ocna le-a 
prezentat oaspeţilor prezenţi harta detaliată a staţiu-
nii turistice, cu descrierea tuturor punctelor turistice 
și economice ale orașului staţiune.

Delegaţi de la Edineţ a vizitat pentru prima dată 
orașul românesc în vederea unor parteneriate locale 
(educaţie, cultură și turism) între orașul Tîrgu Ocna 
și Edineţ.

O DELEGAŢIE DE LA EDINEŢ, ÎN VIZITĂ ÎNTRUN ORAȘ O DELEGAŢIE DE LA EDINEŢ, ÎN VIZITĂ ÎNTRUN ORAȘ 
DIN ROMÂNIA DIN ROMÂNIA 
PENTRU A STABILI PENTRU A STABILI 
PARTENERIATE PARTENERIATE 
LOCALELOCALE

Consiliul Raional Hîncești are sem-
nat un Acord de parteneriat cu Consi-
liul Judeţean Prahova în cadrul căruia 
au fost planifi cate diverse activităţi și 
perspective de dezvoltare.

În cadrul vizitei curente, oaspeţii, 
însoţiţi de o delegaţie din cadrul Con-
siliului Raional, în frunte cu preșe-
dintele raionlui, dl Ghenadie Buza, au 
avut o întrevedere în cadrul căreia au 
fost discutate planurile pentru viitorul 
apropiat și în special iniţierea proce-
sului de creare a unui parc industrial 
în Hîncești, prin preluarea experieţei 
și cu suportul Judeţului Prahova, care 
este lider în România la acest capitol.

De semenea, oaspeţii și gazdele au 
mers la bustul lui Mihai Eminescu din 
or. Hîncești, unde au participat la un 
mic recital de poezie și cîntece în me-

moria marelui poet, după care au ono-
rat amintirea poetului prin depunere 
de fl ori. Reamintim că acest bust, este 
donaţie a Consiliului Judeţean Prahova 
orașului Hîncești, încă din anul 2003.

O altă activitate a fost vizitarea 
noului sediu în care urmează să fi e 
transferată Biblioteca Publică Antonie 
Plămădeală, sediu care a fost reabilitat 
cu suportul fi nanciar al Consiliului Ju-
deţean Prahova.

La fi nalul vizitei, a avut loc și un 
moment de sufl et, la Biblioteca Publi-
că ”Antonie Plămădeală”, unde oaspeţii 
au făcut o donaţie de carte ediţie de 
lux, care va îmbogăţi fondul de carte 
românească al acesteea și bineînţeles 
va lărgi opţiunile și posibilităţile citi-
torului, promovînd astfel limba, cultu-
ra și valorile noastre românești.

CONSILIUL RAIONAL HÎNCEȘTI A GĂZDUIT O DELEGAŢIE 
DE LA CONSILIUL JUDEŢEAN PRAHOVA, ROMÂNIA

LA 17 FEBRUARIE 2016 CONSILIUL RAIONAL HÎNCEȘTI A GĂZDUIT O DELEGAŢIE DE LA CONSILIUL JUDEŢEAN PRAHOVA, ROMÂNIA, 
ÎN FRUNTEA CĂREIA A FOST PREȘEDINTELE CONSILIULUI JUDEŢEAN, DL MIRCEA COSMA.
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Dat fi ind faptul că una dintre priorităţile 
asumate de primarul Gheorghe Damian se re-
feră la continuarea bunelor practici în ceea ce 
privește atragerea fondurilor europene, încă de 
anul trecut, la Ciugud, au început procedurile 
pentru înfi inţarea Fishing Local Action Grup – 
Grup de Acţiune Locală pentru Pescuit din ba-
zinul Mureșului și Secașelor sau pe scurt FLAG, 
care va duce la înfi inţarea unei noi microregiuni. 
Cererea de fi nanţare a sprijinului pregătitor, în 
valoare de 1.066.800,00 euro, pentru proiectul 
”Dezvoltarea sectorului piscicol zonal prin înfi -
inţarea FLAG (Fishing Local Action Grup- Grup 
de Acţiune Locală pentru pescuit) din bazinul 
Mureşului, Secaşelor şi a afl uenţilor acestora 
şi elaborarea strategiei de dezvoltare locală a 
zonei pescăreşti”, prin Programul Operaţional 
Pentru Pescuit şi Afaceri Maritime 2014-2020, 
a fost depusă, la sfârșitul săptămânii trecute, de 
către Gheorghe Damian, primarul comunei Ciu-
gud, la Centrul Regional Cluj pentru Programul 
Operaţional Pescuit.

Finanţarea astfel solicitată are ca obiectiv 
înfi inţarea parteneriatului dintre 10 unitaţi ad-
ministrativ-teritoriale din judeţul Alba (munici-
piul Alba Iulia și comunele: Ciugud, Blandiana, 
Daia Română, Șibot, Spring, Vinţu de Jos, Galda 
de Jos, Sântimbru, Doștad), 4 din judeţul Hune-
doara (orașul Geoagiu și comunele Romoș, Tur-
daș și Rapoltu Mare) Hunedoara și 11 operatori 
privaţi (din care un număr de 3 posesori de li-
cenţă în activitatea de acvacultură şi 5 Asociaţii 
înfi inţate în baza O.G. 26/2000). Odată cu apro-
barea cererii de fi nanţare, vor putea fi  accesate, 
prin FLAG, fonduri în valoare de peste 5 milioa-
ne de euro pentru dezvoltarea de noi investiţii 
în acvacultură.

Parteneriatul propune valorifi carea pote-
nţialului existent la nivel teritorial prin înfi inţa-
rea de noi investiţii în acvacultură şi în procesa-
rea produselor de acvacultură, ceea ce conduce, 
automat, la creșterea numărului de locuri de 
muncă în domeniu. Totodată, se dorește moder-
nizarea unitaţilor de acvacultură, în vederea ex-
tinderii si sporirii valorii economice a acestora 
şi implicit suplimentarea locurilor de muncă. În 

CERERE DE FINANŢARE DE PESTE 1 MILION DE EURO 
PENTRU DEZVOLTAREA SECTORULUI PISCICOL, 
DEPUSĂ DE PRIMARUL DIN CIUGUD

În urmă cu câţiva ani, la Ciugud, s-a înfi inţat Grupul Local de Acţiune Ţara 
Secașelor Alba-Sibiu, unul dintre cele mai performante GAL-uri din ţară, care, 
până în prezent, a implementat cu succes 55 de proiecte pentru modernizarea 
comunităţilor rurale din microregiunea Ţara Secașelor.

același context, strategia de dezvoltare locală 
în domeniul acvaculturii va promova proiectele 
axate pe activitaţi de mediu, turism şi educaţie.

Zona vizată prezintă un potenţial excelent 
de dezvoltare al acvaculturii, pentru că aici acti-
vează 3 mari producatori cu licenţă în acvacul-
tură şi peste 50 de operatori economici cu in-
frastructură de pescuit sportiv (bălţi de peşte), 
care intenţionează să devină producători/pro-
cesatori de produse din acvacultură. De aseme-
nea, există numeroase intenţii ferme din partea 
persoanelor fi zice, care deţin terenuri în zone 
propice acvaculturii, cu privire la dezvoltarea 
infrastructurii de producţie în acest segment de 
activitate.

”Unul dintre proiectele pentru viitorul apro-
piat se referă la punerea în valoare, atât din 
punct de vedere turistic cât și economic, a râului 
Mureș. Este vorba despre un proiect despre care 
am mai vorbit și altădată, la care ţin în mod de-
osebit, pentru că el are ca obiectiv punerea în 
valoarea a râului Mureș, al doilea curs de apă ca 
marime la nivelul Romaniei după Dunare, dar 
care nu este dezvoltat în mod corespunzător în 

ceea ce privește sectorul piscicol. Mureşul – atât 
cursul de apă cât şi zona adiacentă cursului de 
apă, în general zona de luncă/câmpie, afl uenţii 
acestuia precum şi zona adiacentă a râului Se-
caş şi a afl uenţilor – oferă un potenţial extraor-
dinar pentru dezvoltarea unităţilor de producţie 
în acvacultură existente şi un mare potenţial 
pentru înfi inţarea de noi unităţi de acvacultu-
ră. Ce înseamnă asta? Dezvoltare economică și 
turistică fezabilă, precum și noi locuri de muncă 
într-un domeniu, unde avem un potenţial uriaș, 
dar care încă nu este exploatat. Am mare încre-
dere în utilitatea și succesul acestui proiect”, a 
declarat primarul comunei Ciugud, Gheorghe 
Damian. 

Amintim că, în data de 1 decembrie 2015, 
primăria Capaclia s-a înfrăţit cu comuna Ci-
ugud. Evenimentul a avut loc în ajunul Zilei 
Naţionale a României, atunci când o delegaţie 
de peste 10 primari din raionul Cantemir, în 
frunte primarul localităţii Capaclia şi preşedin-
te al Asociaţiei Primarilor din raionul Cantemir, 
Alexei Busuioc, au vizitat Ciugudul.

Sursa: Ziarul Unirea
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O delegaţie formată din reprezen-
tanţi ai autorităţilor publice locale 
din raioanele Căuşeni, Ştefan Vodă, 
Basarabeasca şi Străşeni au efectuat 
recent o vizită în România. Orga-
nizarea vizitei a fost susţinută de 
Asociaţia „Pro Basarabia şi Bucovi-
na“ şi  a avut scopul de a consolida 
relaţiile de înfrăţire şi de a stabili 
noi legături de colaborare cu locali-
tăţi din ţara vecină.

Primarii din R. Moldova s-au depla-
sat la Tîrgovişte, Braşov, în mai mul-
te comune din judeţele Constanţa şi 
Vaslui, unde au examinat proiecte 
de cooperare transfrontalieră.

PRIMARII DIN R. MOLDOVA AU VIZITAT COMUNE DIN ROMÂNIA 
PENTRU CONSOLIDAREA RELAŢIILOR DE ÎNFRĂŢIRE
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„În condiţiile evenimentelor 
care se întâmplă în Republica 
Moldova, transparenţa și ur-
mărirea modului în care sunt 
utilizate resursele în bugetele 
publice reprezintă o priorita-
te de bază pentru organizaţiile 
active și toate entităţile publice 
responsabile din această ţară“, 

a declarat Igor Munteanu, direc-
torul executiv IDIS „Viitorul”.

La rândul său, Peter Golias, di-
rectorul INEKO, a subliniat impor-
tanţa transparenţei în activitatea 
APL-urilor din Moldova: “Sunt 
sigur că transparenţa fi nanţelor 
locale în Moldova va îmbună-
tăţi managementul fi nanciar al 
autorităţilor publice, va implica 
mai mulţi actori în monitoriza-
rea fl uxurilor fi nanciare și va 
scădea riscul de corupţie atunci 
când vor fi  decise fondurile care 
urmează a fi  transferate de la ni-
velul central”.

Portalul online, care include 
peste 130 000 de date și o hartă 

interactivă, prezintă nivelul de 
transparenţă a gestionării fi na-
nţelor publice în 898 de localităţi 
și 32 de raioane ale ţării. Printre 
indicatorii monitorizaţi se numă-
ră ponderea veniturilor și a chel-
tuielilor, datoriile înregistrate, 
împrumuturile luate de la stat 
și activele fi nanciare în perioada 

2012 – 2014. Astfel, potrivit si-
te-ului http://moldova.ineko.
sk/, în anul 2014, autorităţile 
publice locale din Moldova 
au cheltuit cel mai mult pen-
tru învăţământ (1 miliard 
941 milioane lei), gospodă-
rie comunală (734 milioane 
lei) și transporturi (464 mi-
lioane lei). Totodată, pentru de-
plasările în interes de serviciu, cei 
mai mulţi bani au fost cheltuiţi de 
primăria municipiului Chișinău 
(769 mii lei), urmată de primăria 
municipiului Bălţi (69 mii lei) și a 
orașului Ceadâr – Lunga (34 mii 
lei). La polul opus, cele mai puţi-
ne cheltuieli publice locale au fost 

PORTALUL DE MONITORIZARE A BUGETELOR 
AUTORITĂŢILOR PUBLICE LOCALE, 
LANSAT ÎN PREMIERĂ ÎN REPUBLICA MOLDOVA

IDIS ”Viitorul”, în parteneriat cu Institutul  pentru Refor-
me Economice și Sociale din Slovacia (INEKO) a lansat la 21 
ianuarie, portalul de date deschise  htt p://moldova.ineko.sk/. 
Evenimentul a avut loc în cadrul conferinţei de evaluare a proi-
ectului  “Îmbunătăţirea controlului fi nanciar al autorităţilor 
publice locale în Republica Moldova“. La conferinţă au partici-
pat reprezentanţii INEKO, SlovakAid și Transparency Interna-
tional Slovacia, reprezentanţii autorităţilor publice centrale și 
locale din Republica Moldova, precum și experţii din domeniul 
fi nanţelor publice.

utilizate pentru agricultură, me-
nţinerea ordinii publice și apăra-
rea naţională.

În ceea ce privește cheltu-
ielile pe cap de locuitor, lo-
calităţile care au cheltuit cel mai 
mult la acest capitol au fost satul 
Chioselia Rusă din mun.Comrat (9 
773 lei), satul Stolniceni din r-nul 
Hâncești (8 873 lei), comuna To-
hatin din mun. Chișinău (8 mii 
lei), satul Cuizăuca din raionul 
Rezina (7 mii lei) și satul Teme-
leuţi din r-nul Călărași (6 mii lei). 
La capitolul venituri, raioanele 
cu cele mai mari venituri 
înregistrate în 2014 au fost 
Cahul (258 milioane lei), 
Hâncești (246 milioane lei) 
și Orhei (240 milioane lei). 

„Portalul reprezintă un in-
strument nou de acces la infor-
maţie care va spori transpare-
nţa în activitatea autorităţilor 
publice, oferind astfel posibilita-
tea oricărui cetăţean să obţină 
informaţii cu privire la banii pu-
blici, fără a depune vreo cerere 
sau a se deplasa la sediul primă-
riei”, a menţionat expertul juridic 
IDIS „Viitorul”, Viorel Pârvan.

Pentru a verifi ca veridicita-
tea datelor publicate pe porta-
lul http://moldova.ineko.sk/, 
IDIS „Viitorul” a realizat cerceta-
rea sociologică de evaluare a nive-
lului de sustenabilitate fi nanciară 
a APL-urilor de nivelul I. Astfel, 

potrivit expertei Angela Secrieru, 
autorităţile publice din Moldova 
se confruntă cu următoarele pro-
bleme: potenţial fi nanciar insufi -
cient; ponderea mică a veniturilor 
proprii în totalul veniturilor bu-
getare; lipsa pârghiilor pentru a 
infl uenţa contribuabilii în vederea 
asigurării oportunităţii şi plenitu-
dinii achitării impozitelor şi taxe-
lor locale; planifi carea fi nanciară 
nesatisfăcătoare și participarea 
limitată a cetăţenilor la dezbate-
rea bugetului local. „Procesul bu-
getar în Republica Moldova, şi nu 
doar la nivelul UAT analizate, nu 
produce bugete credibile. La ela-
borarea bugetului local se aplică 
tehnici simpliste de prognozare 
a veniturilor şi cheltuielilor, iar 

estimarea cheltuielilor se face în 
baza normativelor care nu iau 
în considerare necesităţile reale 
ale localităţilor, fapt pentru care 
bugetul local are o credibilitate 
scăzută în rândul cetăţenilor”, 
consideră Angela Secrieru, expert 
fi nanciar IDIS „Viitorul”. Cerceta-
rea sociologică a fost realizată pe 
un eșantion de 45 de primării din 
nouă raioane și din municipiul 
Chișinău.

„Nu este vorba despre timp 
sau bani, este vorba despre oa-
menii implicaţi în gestionarea 
corectă a bugetului local”, a ex-
plicat Pavel Codreanu, primarul 
comunei Ruseștii Noi.

„Chiar dacă primăria orașu-
lui se confruntă cu o sumedenie 
de probleme, cum ar fi , colecta-
rea taxelor, impozitul pe venit 
sau problema salariilor în plic, 
ne-am propus ca în 2016 să în-
cepem informarea activă și să 
modernizăm pagina ofi cială a 
primăriei, care va pentru pre-
zenta în mod transparent ac-
tivităţile primăriei și va fi  mai 
deschisă faţă de cetăţeni“, a spus 
Bondari Veaceslav, primarul ora-
șului Anenii Noi.

În baza analizei datelor și a fe-
edback-ului primit de la decidenţi 
și autorităţile publice locale din 
ţară, vor fi  înaintate recomandări 
pentru îmbunătăţirea politicii fi s-
cale la nivel local și va fi  realizat 

un raport comprehensiv despre să-
nătatea fi nanciară a autorităţilor 
administraţiei publice locale din 
Moldova, însoţit de recomandări. 

Evenimentul a avut loc în ca-
drul proiectului “Îmbunătăţirea 
controlului fi nanciar al autorităţilor 
publice locale în Republica Moldova“ 
care este implementat de Institutul 
pentru Reforme Economice și Socia-
le din Slovacia (INEKO), în partene-
riat cu IDIS „Viitorul”, cu susţinerea 
fi nanciară a National Endowment 
for Democracy (NED) și SlovakAid. 
Proiectul urmărește să sporească 
responsabilizarea fi nanciară a auto-
rităţilor publice locale din Moldova.
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Moldovenii sunt un popor petrecăreţ. Pen-
tru fi ecare bucurie, ca și pentru fi ecare necaz, se 
găsește fi e o vorbă bună, fi e un pahar de vin. În 
localităţile rurale, mai ales, ospitalitatea este 
exprimată în mod direct de băutura, pe care 
o pune pe masă. Astfel, autorităţile locale au 
decis să testeze rezistenţa și responsabilitatea 
locuitorilor satului care pe parcursul timpului 
s-au lăsat mai mult, sau mai puţin, prinși în 
mrejele băuturii. Pentru o recompensă de o mie 
de lei participanţii la concurs vor trebui să re-
nunţe pentru șase luni la licoarea lui Bahus. 

Primarul din localitate Petru Frunze este 

convins că prin această metodă, oamenii nu 
doar vor avea o calitate a vieţii mai bună, dar 
vor scăpa și de amenzile permanente ale poliţiei.

„Persoanele din localitate care consumă bău-
turi alcoolice, majoritatea sunt și agresive. Dese-
ori am fost martor ocular atunci când s-a aplicat 
violenţa și asupra copiilor sau soţiei. Având în 
vedere că deseori aceste persoane care sunt vio-
lente sunt sancţionate de poliţie prin amendă, și 
ulterior soţia este nevoită să achite acea amen-
dă, am conștientizat că trebuie să schimbăm 
ceva în gândire pentru ca acești oameni să nu 
mai consume alcool”, a spus Petru Frunze.

Cei care se vor înscrie în competiţie, vor 
trebui să știe că pot fi  verifi caţi de vecini, de 
prieteni sau chiar de primar. „Eu personal mi-
am asumat să verifi c aceste persoane, să nu 
admitem încălcări din partea noastră ca să fi e 
stimulate persoanele care pe acea perioadă au 
consumat băuturi alcoolice”, a mai spus prima-
rul localităţii.

Satul Puhoi are 5700 de locuitori. Peste 50 
dintre aceștia sunt puși la evidenţă pentru con-
sumul sporit de alcool.

Sursa: realitatea.md 

Cumpără vicii cu o mie de 
lei! Primarul satului Puhoi din 
raionul Ialoveni a găsit ac de 
cojoc pentru beţivii din loca-
litate. Pentru că trăim într-un 
secol, în care bancnotele sunt 
cele mai convingătoare motive, 
primarul a decis să-și determi-
ne sătenii să renunţe la băutură 
contra unei sume de bani. Mai 
în glumă, mai în serios, oame-
nii spun că ideea le este pe plac.

CAMPANIE INEDITĂ LA PUHOI! CAMPANIE INEDITĂ LA PUHOI! 
PRIMARUL LOCALITĂŢII OFERĂ O MIE DE LEI PRIMARUL LOCALITĂŢII OFERĂ O MIE DE LEI 
PENTRU CEI CARE RENUNŢĂ LA ALCOOL PENTRU CEI CARE RENUNŢĂ LA ALCOOL 



Buletin informativ
nr. 3 (30), 2016

23VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

ADUNAREA GENERALĂ CALM: ADUNAREA GENERALĂ CALM: 
PRIMARI DIN TOATĂ ŢARA, UNIŢI-VĂ!!! PRIMARI DIN TOATĂ ŢARA, UNIŢI-VĂ!!! 

CALM, LA 5 ANI: ISTORIA UNUI SUCCES COMUN!

5 ANI DE CALM, 5 ANI SPRE 5 ANI DE CALM, 5 ANI SPRE 
O AUTONOMIE LOCALĂ REALĂ!O AUTONOMIE LOCALĂ REALĂ!
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ADUNAREA GENERALĂ CALM: ADUNAREA GENERALĂ CALM: 
PRIMARI DIN TOATĂ ŢARA, UNIŢI-VĂ!!! PRIMARI DIN TOATĂ ŢARA, UNIŢI-VĂ!!! 

CALM, LA 5 ANI: 
ISTORIA UNUI SUCCES COMUN!

Congresul Autorităţilor Locale din Moldova (CALM) anunţă lansarea serviciului de 
consultanţă în domeniul fi nanţelor publice locale pentru autorităţile administraţiei pu-
blice locale (APL) ale comunităţilor membre ale CALM.

În cadrul serviciului, membrii CALM vor benefi cia de consultanţă și asistenţă în următoarele 
domenii:  
elaborarea și adoptarea bugetelor locale,  inclusiv elaborarea bugetelor locale bazate pe programe 

și performanţă;
elaborarea analizelor și previziunilor economico-fi nanciare;
efectuarea estimării bazei fi scale;
identifi cării noilor surse ale bugetului locale;
managementul efectiv al resurselor și fi nanţelor locale; 
implicarea cetăţenească și consultarea publică a bugetului local;
aspecte juridice în cadrul procesului de elaborare, adoptare și implementare a bugetului local etc.;
implementarea serviciului ”sfatul unui coleg experimentat” sau ” răspuns rapid”; 
alte domenii conexe procesului bugetar și fi nanţelor publice locale.   

În dependenţă de specifi cul și complexitatea solicitărilor, serviciile vor fi  prestate în urmă-
toarele forme: 

- prin intermediul telefonului,  e-mail și altor mijloace de comunicare electronică;
- direct la ofi ciul CALM, conform unui orar prestabilit de serviciu între experţi;
- cu ieșirea experţilor în teritoriu;
- prin asigurarea accesului la materiale (publicaţii), baze de date, librărie on-line, website etc.;
- prin elaborarea la cerere sau din ofi ciu a  avizelor, opiniilor, notelor informative etc.;
- în grup sau individual.

Pentru a adresa solicitările în domeniul fi nanţelor publice locale, membrii CALM sunt rugaţi 
să contacteze ofi ciul CALM la tel. 022- 213235/022-223509 sau e-mail: info@calm.md. Per-
soane de contact:

- Irina Luncașu, coordonator de proiecte CALM
- Carolina Furdui, expert CALM
                 Cu cele mai bune urări de bine,

Secretariatul CALM

5 ANI DE CALM, 5 ANI DE CALM, 
5 ANI SPRE 5 ANI SPRE 
O AUTONOMIE O AUTONOMIE 
LOCALĂ REALĂ!LOCALĂ REALĂ!

ANUNŢ SERVICII DE CONSULTANŢĂ ȘI ASISTENŢĂ 
ÎN DOMENIUL FINANŢELOR PUBLICE LOCALE


